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PapieŨ Franciszek o radoŜci dŃŨenia do ŜwiňtoŜci 

09.04.2018 

A wŜr·d nich [Ŝwiňtych] moŨe byĺ nasza wğasna matka,  bab-
cia lub inne bliskie osoby (por.  2 Tm 1, 5). MoŨe ich Ũycie nie 
zawsze byğo doskonağe, ale, nawet  poŜr·d niedoskonağoŜci i 
upadk·w, szli naprz·d i podobali  siň Panu. (é) powoğanie do 
ŜwiňtoŜci, Pan kieruje  do kaŨdego z nas ï pisze Ojciec świňty 
Franciszek w adhor tacji  apostolskiej ĂGaudete et exultate  ֣o 
powoğaniu do ŜwiňtoŜci w Ŝwiecie wsp·ğczesnym.   

Celem adhortacji, ogğoszonej 9 kwietnia br., jest Ăprzedstawie-
nie powoğania do ŜwiňtoŜci, pr·bujŃc ujŃĺ je w aktualnym kon-
tekŜcie, z jego zagroŨeniami, wyzwaniami i moŨliwoŜciami ï 
zaznacza papieŨ Franciszek. Dokument zachňcajŃcy do Ŝwiňto-
Ŝci, chrzeŜcijaŒskiej radoŜci i Ũycia bğogosğawieŒstwami Jezusa 
na co dzieŒ skğada siň z piňciu czňŜci zatytuğowanych kolejno: 
ĂPowoğanie do ŜwiňtoŜci, ĂDwaj subtelni nieprzyjaciele Ŝwiňto-
Ŝci, ĂW Ŝwietle mistrza, ĂPewne cechy ŜwiňtoŜci w Ŝwiecie 
wsp·ğczesnym, ĂWalka, czujnoŜĺ i rozeznanieò. 

W pierwszej czňŜci Ojciec świňty pisze o tym, Ũe na drodze po-
woğania do ŜwiňtoŜci wspierajŃ nas zar·wno ci, kt·rzy sŃ juŨ 
Ŝwiňci, jak i ci, kt·rzy sŃ znakiem obecnoŜci Boga, ŨyjŃc obok 
nas. SŃ to, jak nazywa ich PapieŨ, ĂŜwiňci z sŃsiedztwaò.  Fran-
ciszek zachňca do dawania Ŝwiadectwa w swoich codziennych zajňciach, tam, gdzie kaŨdy siň znajduje. 
PapieŨ pisze teŨ o potrzebie r·wnowagi miňdzy modlitwŃ i kontemplacjŃ, a aktywnoŜciŃ i dziağaniem, 
tak, by duch ŜwiňtoŜci przenikağ wszystkie chwile naszego Ũycia. ĂNie b·j siň ŜwiňtoŜci. Nie odbierze ci 
ona siğ, Ũycia ani radoŜci. Wrňcz przeciwnie.ò ï podkreŜla PapieŨ, dodajŃc, Ũe uŜwiňcanie siň oŨywia nas 
i czyni nas bardziej ludzkimi.  

Ojciec świňty Franciszek w drugiej czňŜci adhortacji opisuje gnostycyzm i pelagianizm, jako dwa Ăzafağ-
szowania ŜwiňtoŜciò, postawy, kt·re sŃ przeszkodŃ w dŃŨeniu do niej. Gnostycy przypisujŃ wğadzň inteli-
gencji, natomiast pelagianie i semipelagianie ï ludzkiej woli i osobistemu wysiğkowi, przez co zar·wno 
jedni jak i drudzy stawiajŃ siň wyŨej od innych. OdnoszŃc siň do tych postaw, PapieŨ podkreŜla, Ũe jeŜli 
ktoŜ Ăma odpowiedzi na wszystkie pytania, pokazuje, Ũe nie podŃŨa wğaŜciwŃ drogŃ i moŨliwe, Ũe jest 
fağszywym prorokiemò. Dodaje, Ũe B·g jest tajemniczo obecny w Ũyciu kaŨdej osoby i nie moŨna pr·bo-
waĺ okreŜliĺ, gdzie Go nie ma. PodkreŜla teŨ wartoŜĺ uznania naszych ograniczeŒ i przyjňcia daru ğaski, 
kt·ra nas stopniowo przemienia. 

Trzecia czňŜĺ dokumentu poŜwiňcona jest bğogosğawieŒstwom ewangelicznym, kt·re definiujŃ cechy 
osoby Ŝwiňtej. ĂSğowo +szczňŜliwy+ lub +bğogosğawiony+ staje siň synonimem sğowa +Ŝwiňty+, poniewaŨ 
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wyraŨa, Ũe osoba, kt·ra jest wierna Bogu i Ũyje Jego sğowem, osiŃga prawdziwe szczňŜcie, dajŃc siebie w 
darzeò ï pisze PapieŨ. Wymienia teŨ za EwangeliŃ Ŝw. Mateusza kolejne bğogosğawieŒstwa. Nastňpnie 
zwraca uwagň na ĂwielkŃ reguğň postňpowaniaò zawartŃ w rozdziale 25 Ewangelii Ŝw. Mateusza (ww. 31-
46): ĂByğem gğodny, a daliŜcie Mi jeŜĺ, byğem spragniony, a daliŜcie Mi piĺ; byğem przybyszem, a przyjň-
liŜcie Mnie; byğem nago, a przyodzialiŜcie Mnie; byğem chory, a odwiedziliŜcie Mnie; byğem w wiňzieniu, 
a przyszliŜcie do Mnieò. W tym kontekŜcie papieŨ Franciszek wspomina m.in. o potrzebie uznania god-
noŜci kaŨdej istoty ludzkiej. ĂJasna, stanowcza i Ũarliwa musi byĺ na przykğad obrona istoty niewinnej, 
jeszcze nie narodzonej, poniewaŨ stawkŃ jest w tym wypadku godnoŜĺ Ũycia ludzkiego, zawsze Ŝwiňtego, 
czego wymaga miğoŜĺ do kaŨdej osoby, niezaleŨnie od etapu jej rozwoju. Ale r·wnie Ŝwiňte jest Ũycie 
ubogich, kt·rzy juŨ siň urodzili i zmagajŃ siň z biedŃ (é)ῤ ï podkreŜla PapieŨ. Zwraca teŨ uwagň na sytu-
acjň migrant·w, podkreŜlajŃc sğowa Jezusa, kt·ry m·wi, Ũe w kaŨdym obcym przyjmujemy Jego samego. 

W kolejnej czňŜci adhortacji Ojciec świňty wymienia cechy ŜwiňtoŜci w Ŝwiecie wsp·ğczesnym, kt·re 
uwaŨa za szczeg·lnie waŨne. SŃ to: znoszenie, cierpliwoŜĺ i ğagodnoŜĺ; radoŜĺ i poczucie humoru oraz 
ŜmiağoŜĺ i zapağ. PapieŨ podkreŜla teŨ jak pomocne jest w drodze do ŜwiňtoŜci trwanie we wsp·lnocie z 
innymi ludŦmi. Zwraca tu uwagň na potrzebň dbania o Ădrobne szczeg·ğy miğoŜciò czyli sğowa: Ăproszň, 
dziňkujň, przepraszamò czy teŨ wzajemnŃ troskň o siebie. ĂPamiňtajmy, Ũe elementem ŜwiňtoŜci jest stağa 
otwartoŜĺ na transcendencjň, wyraŨajŃca siň w modlitwie i adoracji ò ï dodaje. 

Ostatnia czňŜĺ dokumentu ukazuje drogň do ŜwiňtoŜci jako nieustannŃ walkň. PapieŨ przypomina o re-
alnym dziağaniu zğa, wobec kt·rego naleŨy zachowaĺ czujnoŜĺ. Jako broŒ w tej walce wymienia: Ăwiarň, 
wyraŨajŃcŃ siň w modlitwie, rozwaŨanie sğowa BoŨego, sprawowanie Mszy Ŝw., adoracjň eucharystycznŃ, 
sakrament Pojednania, uczynki miğosierdzia, Ũycie wsp·lnotowe, zaangaŨowanie misyjneò. Ojciec świňty 
pisze, Ũe droga do ŜwiňtoŜci jest Ŧr·dğem pokoju i radoŜci, jednak ostrzega przed letnioŜciŃ, kt·ra stop-
niowo prowadzi do zepsucia duchowego. PodkreŜla teŨ wagň rozeznawania tego czy coŜ pochodzi z Du-
cha świňtego, czy z ducha tego Ŝwiata czy z ducha diabğa. Jak pisze, postawa rozeznawania jest szczeg·l-
nie waŨna wobec ogromnych moŨliwoŜci dziağania i rozrywki, jakie oferuje wsp·ğczesny Ŝwiat. Dlatego 
prosi wszystkich chrzeŜcijan o praktykowanie codziennego rachunku sumienia. 

Na zakoŒczenie adhortacji Ojciec świňty Franciszek odwoğuje siň do przykğadu Maryi, kt·ra Ăjest świňtŃ 
poŜr·d Ŝwiňtych, najbardziej bğogosğawionŃò. Ukazuje nam Ona drogň ŜwiňtoŜci i nam w niej towarzyszy. 
ĂProŜmy, aby Duch świňty napeğniğ nas mocnym pragnieniem bycia Ŝwiňtymi dla wiňkszej chwağy BoŨej 
i wspierajmy siň nawzajem w tym zamiarze. W ten spos·b bňdziemy mieli udziağ w szczňŜciu, kt·rego 
Ŝwiat nie moŨe nam odebraĺò ï  zachňca PapieŨ. 

Za: www.episkopat.pl 
  

Orňdzie na 55. światowy DzieŒ Modlitw o Powoğania 

22.04.2018 

Drodzy Bracia i Siostry, 

W paŦdzierniku odbňdzie siň XV Zwyczajne Zgromadzenie Og·lne Synodu Biskup·w poŜwiňcone mğo-
dzieŨy, a zwğaszcza relacjom miňdzy mğodzieŨŃ, wiarŃ i powoğaniem. Przy tej okazji bňdziemy mogli zgğň-
biĺ, w jaki spos·b w centrum naszego Ũycia mieŜci siň powoğanie do radoŜci, kt·re kieruje do nas B·g i 
w jaki spos·b jest to Ăplan Boga wobec mňŨczyzn i kobiet kaŨdego czasuò (Synod Biskup·w, XV Zwy-
czajne Zgromadzenie Og·lne, MğodzieŨ, wiara  i rozeznawanie powoğania, Wprowadzenie ). 

Chodzi o dobrŃ nowinň, kt·rŃ zdecydowanie gğosi nam na nowo 55. światowy DzieŒ Modlitw o Powoğa-
nia: nie jesteŜmy zanurzeni w przypadkowoŜci, ani pociŃgani seriŃ chaotycznych wydarzeŒ, ale przeciw-
nie, nasze Ũycie i nasza obecnoŜĺ w Ŝwiecie jest owocem BoŨego powoğania! 

TakŨe w tych naszych niespokojnych czasach tajemnica Wcielenia przypomina nam, Ũe B·g zawsze wy-
chodzi nam naprzeciw i jest Bogiem-z-nami, przechodzŃc niekiedy zakurzonymi drogami naszego Ũycia 
i rozumiejŃc naszŃ tňsknotň za miğoŜciŃ i szczňŜciem, wzywa nas do radoŜci. W r·ŨnorodnoŜci i specyfice 
kaŨdego powoğania, osobistego i koŜcielnego, chodzi o sğuchanie, rozpoznawanie  i Ũycie tym Sğowem, 
kt·re wzywa nas z wysoka i, pozwalajŃc, by owocowağy nasze talenty, czyni nas takŨe narzňdziami zba-
wienia w Ŝwiecie i ukierunkowuje nas ku peğni szczňŜcia. 
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Te trzy aspekty ï sğuchanie, rozeznanie i Ũycie ï stanowiŃ takŨe kontekst poczŃtku misji Jezusa, kt·ry 
po dniach modlitwy i zmagania na pustyni odwiedza takŨe swojŃ synagogň w Nazarecie, i tutaj wsğuchuje 
siň w Sğowo, rozpoznaje treŜĺ misji powierzonej mu przez Ojca i ogğasza, Ũe przyszedğ, aby wypeğniĺ jŃ 
Ădzisiajò (por.  Ğk 4, 16-21). 

Sğuchaĺ 

Trzeba od razu powiedzieĺ, Ũe powoğanie Pana nie ma w sobie takiej oczywistoŜci jak wiele rzeczy, kt·re 
moŨemy usğyszeĺ, zobaczyĺ lub dotknŃĺ w naszym codziennym doŜwiadczeniu. B·g przychodzi w mil-
czeniu i dyskretnie, nie narzucajŃc siň naszej wolnoŜci. Tak wiňc moŨe siň zdarzyĺ, Ũe Jego gğos jest przy-
tğumiony przez wiele trosk i napiňĺ, kt·re zajmujŃ nasz umysğ i serce. 

PowinniŜmy zatem nastawiĺ siň na gğňbokie wsğuchiwanie siň w Jego sğowo i Ũycie, zwr·ciĺ uwagň takŨe 
na szczeg·ğy naszej codziennoŜci, nauczyĺ siň odczytywania wydarzeŒ oczyma wiary i pozostawania 
otwartymi na niespodzianki Ducha świňtego. 

Nie moŨemy odkryĺ specjalnego i osobistego powoğania, jakie B·g dla nas zaplanowağ, jeŜli pozostajemy 
zamkniňci w sobie samych, w naszych nawykach i apatii, wğaŜciwej ludziom, kt·rzy marnujŃc swoje Ũycie 
w zamkniňtym krňgu swego Ăjaò, tracŃ szanse na wielkie marzenia i stawania siň protagonistŃ tej wyjŃt-
kowej i oryginalnej historii, jakŃ B·g chce napisaĺ wraz z nami. 

 

R·wnieŨ Jezus zostağ powoğany i posğany. Dlatego potrzebowağ skupienia w milczeniu, sğuchağ i czytağ 
Sğowo w synagodze, i ze Ŝwiatğem i mocŃ Ducha świňtego objawiğ w cağej peğni jego sens, odnoszŃcy siň 
do Jego wğasnej osoby i historii ludu Izraela. 

Przyjňcie takiej postawy staje siň obecnie coraz trudniejsze, poniewaŨ jesteŜmy zanurzeni w hağaŜliwym 
spoğeczeŒstwie, w szaleŒstwie obfitoŜci bodŦc·w i informacji, kt·re wypeğniajŃ nasze dni. Zgieğkowi ze-
wnňtrznemu, kt·ry niekiedy panuje w naszych miastach i dzielnicach, czňsto odpowiada rozproszenie i 
chaos wewnňtrzny, kt·ry nie pozwala nam siň zatrzymaĺ, aby nacieszyĺ siň smakiem kontemplacji, aby 
spokojnie zastanowiĺ siň nad wydarzeniami naszego Ũycia i, ufajŃc w troskliwy zamysğ Boga wobec nas, 
dokonaĺ owocnego rozeznania. 

Ale, jak wiemy, kr·lestwo BoŨe przychodzi cicho i niepostrzeŨenie (por. Ğk 17,21), i moŨna przyjŃĺ jego 
ziarna tylko w·wczas, gdy jak prorok Eliasz potrafimy wejŜĺ w gğňbiny naszego ducha, pozwalajŃc, by 
otworzyğ siň on na niedostrzegalny szmer BoŨego powiewu (por. 1 Krl  19, 11-13). 

Rozeznawaĺ 

CzytajŃc w synagodze w Nazarecie fragment z proroka Izajasza, Jezus rozpoznağ treŜĺ misji, dla kt·rej 
zostağ posğany i przedstawiğ jŃ tym, kt·rzy czekali na Mesjasza: ĂDuch PaŒski spoczywa na Mnie, ponie-
waŨ Mnie namaŜciğ i posğağ Mnie, abym ubogim ni·sğ dobrŃ nowinň, wiňŦniom gğosiğ wolnoŜĺ, a niewi-
domym przejrzenie; abym uciŜnionych odsyğağ wolnymi, abym obwoğywağ rok ğaski od Panaò (Ğk 4, 18-
19). 

Podobnie, kaŨdy z nas moŨe odkryĺ swoje powoğanie jedynie poprzez rozeznanie duchowe, Ăproces, w 
kt·rym dana osoba dojrzewa do podjňcia, w dialogu z Bogiem i sğuchajŃc gğosu Ducha świňtego, podsta-
wowych decyzji, poczŃwszy od tej dotyczŃcej stanu Ũyciaò (Synod Biskup·w, XV Zwyczajne Zgromadze-
nie Og·lne, MğodzieŨ, wiara  i rozeznawanie powoğania, Cz. II, 2.  Dar  rozeznania). 
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Odkrywamy zwğaszcza, Ũe powoğanie chrzeŜcijaŒskie ma zawsze wymiar proroczy. Jak Ŝwiadczy Pismo 
świňte, prorocy sŃ posyğani do ludu w sytuacji wielkich niedostatk·w materialnych oraz kryzysu ducho-
wego i moralnego, aby w imieniu Boga skierowaĺ sğowa nawr·cenia, nadziei i pocieszenia. Jak wiatr, 
kt·ry unosi kurz, prorok zakğ·ca fağszywy spok·j sumienia, kt·re zapomniağo o Sğowie Pana, rozeznaje 
wydarzenia w Ŝwietle BoŨej obietnicy i pomaga ludowi dostrzec oznaki jutrzenki w mrokach historii.  

TakŨe dzisiaj bardzo potrzebujemy rozeznania i proroctwa; przezwyciňŨenia pokusy ideologii i fatalizmu 
oraz odkrycia w relacji z Panem miejsc, narzňdzi i sytuacji, przez kt·re nas wzywa. KaŨdy chrzeŜcijanin 
powinien byĺ w stanie rozwijaĺ umiejňtnoŜĺ Ăczytania w swoimò Ũyciu i zrozumienia gdzie i do czego 
wzywa go Pan, by kontynuowağ Jego misjň. 

ŧyĺ 

Wreszcie, Jezus ogğasza nowoŜĺ chwili teraŦniejszej, kt·ra zachwyci wielu, a usztywni innych: czas siň 
wypeğniğ, a On jest Mesjaszem ogğoszonym przez Izajasza, namaszczonym, by uwolniĺ jeŒc·w, przywr·-
ciĺ wzrok niewidomym i gğosiĺ miğosiernŃ miğoŜĺ Boga do kaŨdego stworzenia. WğaŜnie ĂdziŜ speğniğy siň 
te sğowa Pisma, kt·reŜcie sğyszeliò (Ğk 4, 20), stwierdza Jezus. 

RadoŜĺ Ewangelii, kt·ra otwiera nas na spotkanie z Bogiem i z braĺmi, nie moŨe czekaĺ na nasze opie-
szağoŜci i lenistwa; nie dotrze do nas, jeŜli pozostaniemy w oknie, z wym·wkŃ, Ũe wciŃŨ czekamy na do-
godny czas; nie wypeğni siň dla nas, jeŜli nie podejmiemy dziŜ wğaŜnie ryzyka wyboru. Powoğanie jest 
dziŜ! ChrzeŜcijaŒska misja jest dla teraŦniejszoŜci! I kaŨdy z nas jest powoğany ï do Ũycia Ŝwieckiego w 
mağŨeŒstwie, do kapğaŒstwa w posğudze ŜwiňceŒ czy do Ũycia w szczeg·lnej konsekracji ï aby staĺ siň 
Ŝwiadkiem Pana, tu i teraz. 

W rzeczywistoŜci, to ĂdziŜò gğoszone przez Jezusa zapewnia nas, Ũe B·g nieustannie Ăzstňpujeò, aby zba-
wiĺ nasze czğowieczeŒstwo i uczyniĺ nas uczestnikami swojej misji. Pan nadal wzywa do Ũycia z Nim i do 
p·jŜcia za Nim w relacji specjalnej bliskoŜci, na Jego bezpoŜredniŃ sğuŨbň. A jeŜli daje nam do zrozumie-
nia, Ũe powoğuje nas do poŜwiňcenia siň cağkowicie Jego Kr·lestwu, nie moŨemy siň lňkaĺ! PoŜwiňcenie 
siň cağkowite i na zawsze Bogu i sğuŨbie braciom jest piňkne i jest wielkŃ ğaskŃ. 

Pan nadal dziŜ powoğuje do p·jŜcia za Nim. Nie wolno nam czekaĺ, aŨ bňdziemy doskonali, Ũeby odpo-
wiedzieĺ naszym wielkodusznym Ăoto jestemò, ani teŨ przeraŨaĺ siň naszymi ograniczeniami i grzechami, 
ale musimy przyjŃĺ z otwartym sercem gğos Pana. Usğyszeĺ Go, rozpoznaĺ naszŃ osobistŃ misjň w Ko-
Ŝciele i w Ŝwiecie, i wreszcie Ũyĺ niŃ w tym dzisiaj, kt·re daje nam B·g. 

Niech NajŜwiňtsza Maryja Panna, mğoda dziewczyna z peryferii, kt·ra usğyszağa, przyjňğa i Ũyğa Sğowem 
Boga, kt·re stağo siň ciağem, zawsze nas strzeŨe i nam towarzyszy na naszej drodze. 

Za: episkopat.pl 

 
 

Bp KiciŒski: odejŜĺ od duszpasterstwa na zaproszenie 

12.04.2018 

Musimy  odejŜĺ od duszpasterstwa na zaproszenie. Jako 
osoby konsekrowane mamy  gğosiĺ dobrŃ nowinň tam,  gdzie 
jest dzisiejszy czğowiek ï m·wiğ bp Jacek KiciŒski CMF, 
przewodniczŃcy Komisji  ds. Instytut·w ŧycia Konsekrowa-
nego i StowarzyszeŒ ŧycia Apostolskiego. Przewodniczyğ on 
11 kwietnia  Mszy Ŝw. podczas drugiego  dnia  137. Zebrania  
Plenarnego Konferencji  PrzeğoŨonych WyŨszych ŧeŒskich 
ZgromadzeŒ Zakonnych.  

 ĂGdyby Jezus szedğ na zaproszenie, prawdopodobnie nigdy by z domu nie wyszedğò ï m·wiğ bp Jacek 
KiciŒski CMF do wyŨszych przeğoŨonych ŨeŒskich zgromadzeŒ zakonnym. ĂJezus nie szedğ na zaprosze-
nie. My mamy byĺ obecni, bo On nas posyğaò ï dodawağ, ostrzegajŃc przed podejmowaniem dziağaŒ 
ewangelizacyjnych, duszpasterskich czy powoğaniowych tylko na zaproszenie. 

 ĂJesteŜmy posğani do tego, Ũeby byĺ w ŜwiŃtyniach, ale przede wszystkim mamy byĺ tam, gdzie jest dzi-
siejszy czğowiek. Bo moŨe siň okazaĺ, Ũe nasze dzisiejsze ŜwiŃtynie sŃ coraz bardziej puste, a inne miejsca 

http://episkopat.pl/w-niedziele-dobrego-pasterza-55-swiatowy-dzien-modlitw-o-powolania-2/
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potrzebujŃ ewangelizacjiò ï powiedziağ w homilii bp KiciŒski. PodkreŜlağ, Ũe powoğaniem os·b konse-
krowanych jest wyjŜcie do ludzi i przyprowadzanie ich do Jezusa, bo moŨe siň okazaĺ, Ũe oni sami nigdy 
do nas nie przyjdŃ. ĂMusimy teŨ pokonywaĺ nasze ludzkie myŜlenie, nasze ludzkie przyzwyczajenie, 
zmieniaĺ nasze projekty apostolskie. Musimy odejŜĺ od duszpasterstwa na zaproszenieò ï m·wiğ. 

PrzewodniczŃcy Komisji ds. Instytut·w ŧycia Konsekrowanego i StowarzyszeŒ ŧycia Apostolskiego pod-
kreŜliğ, Ũe osoby konsekrowane sŃ w spos·b szczeg·lny powoğane do tego, aby zbliŨaĺ siň do Ŝwiatğa, 
jakim jest Jezus, aby uczestniczyĺ w Ũyciu Jezusa-ŜwiatğoŜci, r·wnieŨ w Jego cierpieniu. W tym kontek-
Ŝcie m·wiğ o wsp·ğczesnym wiňzieniu, kt·rym jest czňsto ludzkie myŜlenie, podpowiadajŃce, Ũe osoby 
konsekrowane sŃ niepotrzebne dzisiejszemu Ŝwiatu. ĂTo jest wiňzienie naszego zwŃtpienia, to jest wiň-
zienie naszego kompromisu, to sŃ r·wnieŨ nasze wiňzienia zakonne: wiňzienie niezaleŨnoŜci, wiňzienie 
przyzwyczajenia, wiňzienie wygodyò ï wymieniağ. 

Ostrzegağ, Ũe moŨe byĺ tak, Ũe wiňzienie stanie siň dla czğowieka wygodne. ĂNa poczŃtku czğowiek czuje 
siň ograniczony, ale potem moŨe poczuĺ lňk przed p·jŜciem do Ŝwiataò. Dlatego zachňcağ, by bňdŃc oso-
bami powoğanymi, nie baĺ siň wyjŜĺ z wiňzienia ludzkiego myŜlenia. M·wiğ teŨ o tym, Ũe B·g posyğa swo-
ich anioğ·w, kt·rzy pomagajŃ z niego wyjŜĺ. WŜr·d nich wymieniağ Matkň Teresň z Kalkuty, Ŝw. Jan 
Pawğa II i Ojca świňtego Franciszka, nazywajŃc ich wsp·ğczesnymi prorokami. ĂKluczem do wiňzienia 
dzisiejszego Ŝwiata jest wiara, wiernoŜĺ i miğoŜĺò ï powiedziağ. 

  ĂJako osoby konsekrowane jesteŜmy obecni w Ŝwiecie, ale nie mamy Ũyĺ Ŝwiatem, mamy byĺ MiğoŜciŃ. 
To jest powoğanie kaŨdej osoby konsekrowanejò ï m·wiğ bp Jacek KiciŒski CMF. Przytaczağ sğowa Ŝw. 
Teresy z Lisieux: ĂW sercu KoŜcioğa mej Matki bňdň miğoŜciŃò. ĂMamy byĺ miğoŜciŃ, kt·ra nie zmusza, 
ale miğoŜciŃ, kt·ra zaprasza. Jezus nigdy nie powiedziağ +Ty musisz+, ale +jeŜli chcesz, p·jdŦ za mnŃ+. 
My Mamy byĺ propozycjŃ miğoŜci dla dzisiejszego czğowieka. Na wz·r Jezusa Chrystusa jesteŜmy darem 
dla Ŝwiata i mamy pom·c innym na drodze do zbawieniaò ï  podkreŜliğ. 

ĂPaschağ niech bňdzie okazjŃ, do tego, abyŜmy zapatrzyli siň na Ŝwiatğo, mieli ŜwiadomoŜĺ ran, ale ponad 
wszystko byŜmy uczestniczyli w misji Jezusa Chrystusaò ï powiedziağ bp KiciŒski na zakoŒczenie homi-
lii.  

Za: www.episkopat.pl 
 
 

Siostry zakonne o mğodzieŨy: pora na Ăduszpasterstwo wieczorneò 

12.04.2018 

ĂDuszpasterstwo wieczorneò, kt·re jest wymo-
giem naszych czas·w, do kt·rego musimy do-
stosowaĺ nasze struktury. Musimy staraĺ siň 
zrozumieĺ wsp·ğczesnych mğodych ludzi, a oni 
lubiŃ rozmawiaĺ, ale wieczorami, do p·Ŧna. 
Nie moŨna w·wczas ograniczaĺ im czasu- 
m·wi w rozmowie z KAI s. Dolores Zok SSpS, 
relacjonujŃc trwajŃce w Warszawie obrady 137. 
Zebrania Plenarnego Konferencji WyŨszych 
PrzeğoŨonych ŧeŒskich ZgromadzeŒ Zakon-
nych. 

ĂMğodzieŨ przyszğoŜciŃ i nadziejŃ KoŜcioğaò ï 
to temat trwajŃcego w Warszawie 137. Zebra-
nia Plenarnego Konferencji WyŨszych Przeğo-
Ũonych ŧeŒskich ZgromadzeŒ Zakonnych. Jak wyjaŜnia w rozmowie z KAI s. Dolores Zok SSpS, temat 
mğodzieŨy jest obecny w debacie si·str zakonnych stale, nie tylko z racji zbliŨajŃcego siň Synodu Bisku-
p·w poŜwiňconego mğodzieŨy. ï Mamy bardzo pozytywne doŜwiadczenie wsp·ğpracy z mğodzieŨŃ, m.in. 
przez pracň duszpasterskŃ, charytatywnŃ, czy wolontariackŃ np. z uchodŦcami. Wydaje mi siň, Ũe to, 
czego mğodzieŨ dziŜ potrzebuje, to przede wszystkim sğuchajŃce ucho, kochajŃce jak matka serce i praw-
dziwe Ŝwiadectwo ï m·wi przeğoŨona polskiej prowincji Zgromadzenia Misyjnego Si·str SğuŨebnic Du-
cha świňtego. Przypomina, Ũe w kontekŜcie wsp·ğczesnego duszpasterstwa mğodzieŨy aktualne sŃ sğowa 

http://episkopat.pl/bp-kicinski-odejsc-od-duszpasterstwa-na-zaproszenie/
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bğ. Pawğa VI, kt·ry w adhortacji ĂEvangelii nuntiandiò pisağ, Ũe Ăczğowiek naszych czas·w chňtniej sğucha 
Ŝwiadk·w, aniŨeli nauczycieli; a jeŜli sğucha nauczycieli, to dlatego, Ũe sŃ Ŝwiadkamiò. 

Pytana o to, jakie doŜwiadczenia si·str zakonnych w pracy z mğodzieŨŃ mogŃ byĺ istotne w przededniu 
Synodu Biskup·w nt. mğodzieŨy i powoğania, s. Zok zauwaŨa, Ũe dla wsp·ğczesnej mğodzieŨy, kt·ra coraz 
czňŜciej pochodzi z niepeğnych rodzin, Ămatczyna umiejňtnoŜĺ sğuchaniaò przez siostry jest bardzo 
waŨna. ï DziŜ potrzeba przede wszystkim sğuchania mğodych i bycia z nimi. Tak, jak m·wiğ o tym bp 
KiciŒski, jest to Ăduszpasterstwo obecnoŜciò i Ăduszpasterstwo wieczorneò, kt·re jest wymogiem naszych 
czas·w, do kt·rego musimy dostosowaĺ nasze struktury. Musimy staraĺ siň zrozumieĺ wsp·ğczesnych 
mğodych ludzi, a oni lubiŃ rozmawiaĺ, ale wieczorami, do p·Ŧna. Nie moŨna w·wczas ograniczaĺ im 
czasu. To Ăduszpasterstwo wieczorneò jest wiňc czasem takŨe Ăduszpasterstwem nocnymò, takie mamy 
teraz apostolstwo. Na pytanie o to, czy siostry sŃ dziŜ gotowe na takie ewentualne zmiany, s. Zok pod-
kreŜla, Ũe nie sŃ one opcjŃ, ale wymogiem wsp·ğczesnych czas·w i odpowiedziŃ na proŜbň papieŨa Fran-
ciszka. ï Naszym zadaniem powinno byĺ poğŃczenie tego Ăduszpasterstwa wieczornegoò z mğodzieŨŃ i 
nasze Ũycie wsp·lnotowe. Aby iŜĺ wieczorem na spotkanie z mğodzieŨŃ, trzeba mieĺ serce peğne miğoŜci, 
a to dokonuje siň przed NajŜwiňtszym Sakramentem i we wsp·lnocie. Z pustego i Salomon nie naleje ï 
m·wi siostra zakonna. WyjaŜnia, Ũe spotkanie z mğodzieŨŃ nie moŨe ograniczaĺ siň do odpowiedzi na 
zaproszenia mğodych ludzi, ale ma byĺ zapraszaniem mğodych: do swoich dom·w, kaplic, a takŨe szuka-
niem ich tam, gdzie sŃ na co dzieŒ. 

W kontekŜcie tematu tegorocznego Synodu Biskup·w ĂMğodzieŨ, wiara i rozeznawanie powoğaniaò, s. 
Zok odnosi siň teŨ do kwestii kryzysu powoğaŒ, kt·ry jest wsp·ğczeŜnie obserwowany w zgromadzeniach 
zakonnych. Potwierdza, Ũe ten kryzys trwa, ale zaznacza, Ũe nie powinien on wzbudzaĺ obaw, ale reflek-
sjň. ï Nie trzeba siň baĺ kryzysu. On jest wszňdzie. Chodzi o to, by zapytaĺ, co wobec tego moŨemy zrobiĺ, 
co sprawiĺ, by nasze Ũycie byğo bardziej atrakcyjne dla mğodych ludzi. Wydaje mi siň, Ũe tak, jak Ăw sta-
rym dobrym mağŨeŒstwieò, przyczyna tego kryzysu leŨy po obu stronach. Mğodzi, owszem, interesujŃ siň 
dziŜ Ũyciem zakonnym, ale bardzo trudno jest im podjŃĺ tň decyzjň. Ale problem jest teŨ po naszej stronie: 
jakie Ŝwiadectwo dajemy? Czy ludzie widzŃ nas jako smutnŃ zakonnicň na ulicy, czy osobň peğnŃ miğoŜci, 
radoŜci Ũycia, optymizmu? To wymaga gğňbokich przemyŜleŒ naszych struktur i sposobu Ũycia ï podsu-
mowuje s. Zok. 

Za: www.zakony-zenskie.pl 
  

  

Promulgacja Dekretu o ochronie danych osobowych w KoŜciele 

30.04.2018 

W dniu  30 kwietnia  2018 r.,  po uzyskaniu  re-
cognitio  Stolicy Apostolskiej, zostaje praw-
nie promulgowany  Dekret og·lny w spra-
wie ochrony  os·b fizycznych w zwiŃzku z 
przetwarzaniem  danych osobowych w Ko-
Ŝciele katolickim,  kt·ry Konferencja  Episko-
patu  Polski przyjňğa w dniu  13 marca  2018 
r.,  podczas 378. Zebrania  Plenarnego w 
Warszawie.  

Ochrona danych osobowych jest bardzo 
waŨna dla KoŜcioğa. ChrzeŜcijaŒstwo wniosğo 
do kultury europejskiej przekonanie o niena-
ruszalnej godnoŜci osoby ludzkiej, a uznanie 
godnoŜci czğowieka wymaga odpowiedniej 

ochrony danych osobowych. Zgodnie z kan. 220 Kodeksu Prawa Kanonicznego z 1983 r. Ănikomu nie 
wolno bezprawnie naruszaĺ dobrego imienia, kt·re ktoŜ posiada, ani teŨ naruszaĺ prawa kaŨdej osoby 
do ochrony wğasnej intymnoŜciò. 

Do tej pory zasady dotyczŃce ochrony danych osobowych w KoŜciele katolickim zawarte byğy w wielu 
dokumentach KoŜcioğa powszechnego i partykularnego. OdtŃd tň kwestiň bňdzie regulowağ najnowszy 
dokument.  

http://www.zakony-zenskie.pl/siostry-zakonne-o-mlodziezy-pora-na-duszpasterstwo-wieczorne/
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Dekret og·lny Konferencji Episkopatu Polski w sprawie ochrony os·b fizycznych w zwiŃzku z przetwa-
rzaniem danych osobowych w KoŜciele katolickim ma na celu uaktualnienie, ujednolicenie, uszczeg·ğo-
wienie i dostosowanie dotychczas istniejŃcych w KoŜciele zasad ochrony os·b fizycznych w zwiŃzku z 
przetwarzaniem ich danych osobowych do rozporzŃdzenia Unii Europejskiej, kt·re bňdzie stosowane od 
dnia 25 maja br. Nie jest to w Ũaden spos·b uchylenie siň od obowiŃzku ochrony danych przez KoŜci·ğ 
katolicki w Polsce, ale jedynie skorzystanie z moŨliwoŜci, o kt·rej w art. 91 rozporzŃdzenia Parlamentu 
Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony os·b fizycznych w 
zwiŃzku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepğywu takich danych oraz 
uchylenia dyrektywy 95/46/WE.  

Wspomniany art. 91 unijnego rozporzŃdzenia przewiduje, Ũe ĂjeŨeli w paŒstwie czğonkowskim w mo-
mencie wejŜcia niniejszego rozporzŃdzenia w Ũycie koŜcioğy i zwiŃzki lub wsp·lnoty wyznaniowe stosujŃ 
szczeg·ğowe zasady ochrony os·b fizycznych w zwiŃzku z przetwarzaniem, zasady takie mogŃ byĺ nadal 
stosowane, pod warunkiem Ũe zostanŃ dostosowane do niniejszego rozporzŃdzeniaò. W ust. 2 art. 91 
prawodawca unijny wskazuje ponadto, iŨ KoŜcioğy i zwiŃzki wyznaniowe, kt·re stosujŃ szczeg·ğowe za-
sady dostosowane do rozporzŃdzenia, mogŃ podlegaĺ nadzorowi odrňbnego, niezaleŨnego organu nad-
zorczego. Powoğanie takiego organu przewiduje r·wnieŨ Dekret og·lny Konferencji Episkopatu Polski. 

Promulgowany w dniu dzisiejszym dokument KoŜcioğa katolickiego w Polsce wpisuje siň zatem w zasady 
okreŜlone w og·lnym rozporzŃdzeniu unijnym o ochronie danych. 

Za: www.episkopat.pl 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

List O. Generağa do świeckiego Zakonu KarmelitaŒskiego 

Drodzy Bracia i Siostry ze świeckiego Zakonu, 

Z radoŜciŃ, kt·ra pochodzi od Pana piszň do Was w dniu, w kt·rym obchodzimy uroczystoŜĺ św. J·zefa, 
"najtroskliwszego Opiekuna Naszego Zakonu" (Konstytucje OCD 52). Ewangelia wg Ŝw. Mateusza okre-
Ŝla go jako "sprawiedliwego" (Mt 1,19), wiernego woli BoŨej i nauczaniu Pisma świňtego, a przez to od-
znaczajŃcego siň mŃdroŜciŃ. Jest on wiňc uwaŨny na znaki BoŨego dziağania w historii po to, by m·c 
dziağaĺ zgodnie z wolŃ BoŨŃ. Mateusz ukazuje nam Ŝw. J·zefa zawsze gotowego do ulegğego posğuszeŒ-
stwa (por. Mt 1,24; 2,13-16.19-23), naŜladujŃcego przykğad Dziewicy Maryi. W ten spos·b, realizujŃc 
misjň zupeğnie wyjŃtkowŃ w historii zbawienia, J·zef gorliwie i wiernie wypeğniğ powierzone mu zadanie 
opiekuna Maryi i DzieciŃtka Jezus. 

MajŃc przed oczyma takŃ wğaŜnie postawň Ŝw. J·zefa i biorŃc pod uwagň temat tegorocznego synodu 
biskup·w, chciağbym w tym liŜcie razem z wami podjŃĺ refleksjň na temat niekt·rych waŨnych aspekt·w 
toŨsamoŜci os·b powoğanych do OCDS. W zğoŨonej rzeczywistoŜci, w kt·rej obecnie Ũyjemy, nie wolno 
nam zagubiĺ siň w drugorzňdnych aspektach naszego powoğania, ryzykujŃc Ũe pomieszamy je z obcymi 
trendami duchowymi, nierzadko nie majŃcymi z chrzeŜcijaŒstwem nic wsp·lnego. Chciağbym jedynie 
podkreŜliĺ niekt·re stağe punkty odniesienia, kt·re ï jak ufam ï mogŃ pom·c wam byĺ wiernymi wa-
szemu powoğaniu do świeckiego Karmelu. 

1. Wszyscy doŜwiadczamy, Ũe epokowe przemiany, kt·rych jesteŜmy Ŝwiadkami, prowadzŃ do gwağtow-
nych i gğňbokich przeobraŨeŒ w naszych spoğeczeŒstwach. Nasze czasy charakteryzujŃ siň niezwykğŃ r·Ũ-
norodnoŜciŃ, iloŜciŃ i prňdkoŜciŃ przepğywu informacji, kt·re do nas docierajŃ w kaŨdym momencie. 
Czňsto nie jesteŜmy w stanie ich zgğňbiĺ i skutkiem tego zar·wno nasze poznanie, jak i relacje z innymi 
pozostajŃ na poziomie zupeğnie powierzchownym. Do tego dochodzŃ problemy polityczne i ekono-
miczne w wielu krajach, w kt·rych panuje korupcja, przemoc, wojny, migracje, brak poczucia spoğecznej 
stabilizacji, gğ·d itp. Kr·tko m·wiŃc, poruszamy siň w rzeczywistoŜci wielokulturowej i zsekularyzowa-
nej, nabrzmiağej konfliktami i pod wzglňdem religijnym pluralistycznej. Wszystko to rodzi w nas poczu-
cie braku pewnych i stağych punkt·w odniesienia powodujŃc kompletnŃ dezorientacjň. Mamy do czynie-
nia z rzeczywistoŜciŃ "pğynnŃ" i zmiennŃ, kt·ra jest Ŧr·dğem stağego niepokoju. 

      ZAKON  

http://episkopat.pl/promulgacja_dekretu_ogolnego_ws_ochrony_osob_fizycznych/
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Z drugiej strony, r·wnieŨ w ğonie niekt·rych wsp·lnot naszego Zakonu daje siň odczuĺ rozğamy na skutek 
braku braterskiej jednoŜci, starzenie siň czğonk·w, konflikty spowodowane r·Ũnicami w rozumieniu cha-
ryzmatu czy teŨ przywiŃzaniem do wğadzy lub rozbieŨnoŜciami w kwestiach drugorzňdnych (jak np. ze-
wnňtrzne znaki przynaleŨnoŜci do OCDS), co powoduje osğabienie poczucie przynaleŨnoŜci,  prowadzŃc 
czasem do opuszczenia wsp·lnoty. Wszystko to stoi w sprzecznoŜci z sensem istnienia wsp·lnot i z ich 
misjŃ. 

Jasna ŜwiadomoŜĺ  wğasnej toŨsamoŜci i jej istotnych element·w pozwala odwaŨnie i otwarcie 
(ɸŬȍȍȄůŬ) stawiaĺ czoğa rzeczywistoŜci wewnňtrznej i zewnňtrznej, i przeŨywaĺ powoğanie do OCDS z 
prorockŃ stanowczoŜciŃ tych, kt·rzy z determinacjŃ podŃŨajŃ na "szczyt G·ry, kt·rŃ jest Chrystus", jako 
Ŝwiadkowie obecnoŜci Boga (K 25) poŜr·d swojego ludu. 

2. Elementem wsp·lnym, podstawowym w pojmowaniu toŨsamoŜci wszystkich czğonk·w Zakonu jest 
ŜwiadomoŜĺ bycia czğonkiem KoŜcioğa - ludu BoŨego i misterium komunii (por. KK rozdz. II; ChL 8). 
Jako katolicy i karmelici jesteŜmy wezwani, by ñŨyĺ w posğuszeŒstwie Jezusowi Chrystusowi" (Reguğa 2) 
dziňki przynaleŨnoŜci do KoŜcioğa, zbudowanej na fundamencie sakrament·w chrztu i bierzmowania, 
stale zasilanej przez Eucharystiň i ğaskň pğynŃcŃ z innych sakrament·w. 

IdŃc dalej, wasze powoğanie jako Ŝwieckich chrzeŜcijan 
w Karmelu terezjaŒskim charakteryzuje siň "Ŝwiecko-
ŜciŃ". Jest to powoğanie do podŃŨania za Jezusem po-
Ŝr·d Ŝwiata, do Ũycia w Ŝwiecie i skğadania tam Ŝwiadec-
twa, o wartoŜciach Ewangelii "w przyjaŦni z Tym, o kt·-
rym wiemy, Ũe nas kocha" (ŧ 8,5), sğuŨŃc KoŜcioğowi i 
porzŃdkujŃc wedğug woli BoŨej rzeczywistoŜci doczesne 
(por. KK 31; ChL 15; K 3). Speğnianie w postawie wiary, 
nadziei i miğoŜci codziennych obowiŃzk·w w rodzinie, 
w pracy i we wszystkich innych rzeczywistoŜciach spo-
ğecznych pozwoli wam stale jednoczyĺ siň z Bogiem i w 
efekcie wzrastaĺ w ŜwiňtoŜci. Jest to moŨliwe ï o tym 
pamiňtamy ï dziňki uczestnictwie w potr·jnym urzň-
dzie Chrystusa ï kapğaŒskim, prorockim i kr·lewskim 
(por. KK 10. 34-36; ChL 14; cf K Wstňp. 1). 

3. Na drugim miejscu, w obrňbie Zakonu Karmelit·w 
Bosych, świecki Karmel cieszy siň historycznŃ wiňziŃ z 
zakonnikami (por. K 2). Uznanie tej wiňzi przez Magi-

sterium nadaje mu stabilnoŜĺ z prawnego punktu widzenia. Konstytucje OCDS potwierdzajŃ, Ũe stano-
wicie czňŜĺ rdzenia Zakonu, razem z mniszkami i braĺmi: "sŃ synami i c·rkami Zakonu NajŜwiňtszej 
Maryi Panny z G·ry Karmel i Ŝw. Teresy od Jezusa" i "uczestniczŃ w tym samym charyzmacie co zakon-
nicy" (K Wstňp. 1). Poza tym OCDS zostağ uznany i zatwierdzony przez KoŜci·ğ jako publiczne stowarzy-
szenie wiernych (por. K 37; KPK kan. 303), dziňki czemu posiadacie osobowoŜĺ prawnŃ, kt·ra czyni was 
podmiotem praw i obowiŃzk·w w KoŜciele (K 40; KPK kan. 116.113, 301-315). I pomimo tego, Ũe jesteŜcie 
prawnie zaleŨni od braci Karmelit·w Bosych (K 41), cieszycie siň autonomiŃ w zarzŃdzaniu i w formacji, 
tak jak to jest ustanowione w dokumentach OCDS.. W koŒcu, jak to przypomniağem w skierowanym do 
was liŜcie w roku minionym, jesteŜcie wezwani do wsp·ğuczestnictwa w misji KoŜcioğa i Zakonu, w jej 
r·Ũnych formach, a szczeg·lnie na polu apostolstwa Ũycia duchowego (por. K 25-28). 

4. Inny aspekt, zasadniczy dla formacji, wzrostu i dojrzewania toŨsamoŜci os·b powoğanych wiŃŨe siň z 
modlitwŃ w swoich r·Ũnorodnych formach (por. K 35). św. Teresa umieŜciğa jŃ jako "fundament i pod-
stawowe zadanie swojej rodziny zakonnej" (K 17). ŧycie modlitwy, w szczeg·lnoŜci praktykowane jako 
lectio divina,  pozwala zrozumieĺ sens Ũycia i patrzeĺ na wszelkie wydarzenia BoŨymi oczyma, jak r·w-
nieŨ Ũe "wszelka szkoda, kt·ra pojawia siň na Ŝwiecie wynika z nieprzyjmowania prawd Pisma" (ŧ 40,1). 

Przede wszystkim na podstawie przykğadu i nauczania Jezusa uczymy siň byĺ synami (c·rkami) i modliĺ 
siň z ufnoŜciŃ do Ojca (por. Mt 6, 5-15). świňta Matka poleca uczyĺ siň z Jego boskich ust (por. Dd 26,10). 
Obok Jezusa mamy przykğad Maryi, kt·ra wszystko rozwaŨağa w swoim sercu (por. Ğk 2,19.52). Ona jest 
"wzorem wiernoŜci w sğuchaniu Pana" (K 4) "w PiŜmie Ŝwiňtym i w Ũyciu" (K 29) i uczy dostrzegaĺ i 
wyŜpiewywaĺ Jego dzieğa w historii (por. Ğk 1, 46-55). Razem z NiŃ, r·wnieŨ Ŝw. J·zef jest nauczycielem 
modlitwy (por. ŧ 6,6-8): jego czuwajŃce milczenie uczy nas byĺ uwaŨnymi na potrzeby innych. 
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Poza tym, Ũycie modlitwy wedğug doktryny Ŝw. Teresy od Jezusa i Ŝw. Jana od KrzyŨa, wymaga prakty-
kowania cn·t, wzywa kaŨdego do przeŨywania modlitwy osobistej i liturgicznej jako relacji przyjaŦni z 
Jezusem. Dla świňtej Matki Ũyĺ w przyjaŦni z Nim oznacza kochaĺ Go i dŃŨyĺ do tego, by mieĺ Go zawsze 
obok siebie, przypominajŃc sobie czňsto z rozrzewnieniem, Ũe jesteŜmy w jego obecnoŜci, nawet poŜr·d 
codziennych zajňĺ (Dd 26, 2; ŧ 22,7; F 5,16). SŃ to postawy korespondujŃce z tymi, kt·re zalecağ Ŝw. Jan 
od KrzyŨa: miğosna uwaga skierowana na Boga (Dg II 14,6; 15,2.4-5; Nc I 10,4), czuwanie w wierze, 
nadziei i miğoŜci (por. ŧ 8). Zatem modlitwa - wedğug nauczania naszych świňtych ï winna mieĺ solidne 
fundamenty, podobnie jak dom zbudowany na skale (por. Mt 7,24-26; por. 5 M 2, 3-6). 

Te kr·tkie wzmianki na temat nauki o modlitwie przypominajŃ nam, jak waŨne jest potraktowaĺ jŃ na 
serio w Ũyciu osobistym i jak waŨny jest trud znalezienia odpowiedniego czasu na to, by trwaĺ w milcze-
niu razem z Panem.  To samo tyczy siň wsp·lnot, kt·re w czasie swoich spotkaŒ winny zarezerwowaĺ 
odpowiedni czas na modlitwň myŜlnŃ, kiedy wszyscy trwajŃ razem w milczeniu przed Panem. W ten 
spos·b z gğňbin osobistego spotkania z Nim, moŨna siň podzieliĺ z innymi wğasnŃ drogŃ duchowŃ (por. 
K 18; 24c). I w tym dzieleniu siň moŨna znaleŦĺ wzajemnŃ pomoc w pozbywaniu siň zğudzeŒ co do po-
wab·w tego Ŝwiata i dziňkowaĺ Bogu - jak pisze świňta Matka - za tych kt·rzy prawdziwie miğujŃ siň w 
Chrystusie (por. ŧ 16,7). 

5. W koŒcu, jako sprawň jednakowo waŨnŃ, chciağbym podkreŜliĺ jeszcze jeden aspekt, wynikajŃcy z tego 
o czym wğaŜnie wspomniağem. Chodzi mi o braterskŃ komuniň w odniesieniu do toŨsamoŜci os·b powo-
ğanych do OCDS. Jest to temat szczeg·lnie waŨny, zwaŨywszy Ũe coraz czňŜciej dochodzi do gğosu indy-
widualizm, kt·ry izoluje poszczeg·lne osoby, godzŃc w ich najgğňbszŃ naturň spoğecznŃ, stworzonŃ na 
obraz Tr·jcy św. Temat Ũycia braterskiego zostağ uwydatniony w rozdziale III B, kt·ry niedawno zostağ 
doğŃczony do waszych Konstytucji (K 24a-e). Mamy tam syntezň element·w doktrynalnych i charyzmatu 
Ŝw. Teresy i Ŝw. Jana od KrzyŨa w odniesieniu do Ũycia we wsp·lnocie w świeckim Karmelu. 

W Ratio  podkreŜla siň, Ũe wsp·lnoty wezwane sŃ do tego by wcielaĺ w Ũycie karmelitaŒskŃ toŨsamoŜĺ  
poŜr·d dzisiejszego Ŝwiata i podejmowaĺ ĂsğuŨbň - kt·rej domaga siň ta toŨsamoŜĺ - wobec Boga, Ko-
Ŝcioğa, Zakonu i Ŝwiataò (Ratio Institutionis  3). Ukazuje siň tutaj dynamiczny aspekt tej toŨsamoŜci, ze 
wzglňdu na kt·ry wsp·lnoty sŃ wezwane do nieustajŃcego trudu odnowy (aggiornamento) i przystoso-
wania siň do czas·w i miejsc, w kt·rych siň znajdujŃ. Ten dynamiczny aspekt charyzmatu chroni przed 
popadniňciem w formalizm skupiajŃcy siň na sprawach drugorzňdnych czy na tradycjach zamkniňtych 
w sobie, czňsto przestarzağych lub  obcych, pozbawionych jakiegokolwiek znaczenia dla dzisiejszego czğo-
wieka. Ojciec Ŝwiňty w Evangelii Gaudium  wzywa nas, byŜmy wyszli z "wygodnego kryterium duszpa-
sterskiego, Ũe çzawsze siň tak robiğoèò, zachňca nas do ĂŜmiağoŜci i kreatywnoŜci w tym zadaniu przemy-
Ŝlenia na nowo cel·w, stylu i metod ewangelizacyjnych swojej wsp·lnoty" (EG 33). 

Aby uniknŃĺ moŨliwych bğňd·w i nie uczyniĺ charyzmatu Karmelu swoistŃ "mumiŃ z muzeum" ï aby 
uŨyĺ kolejnego sformuğowania papieŨa Franciszka ï i byĺ wiernymi celom naszych wsp·lnot, waŨne jest 
abyŜmy znaleŦli spos·b, aby uczyniĺ duchowoŜĺ Karmelu TerezjaŒskiego zrozumiağŃ dzisiaj, odwaŨnie 
otwierajŃc siň na dziağanie Ducha św. Dlatego w Ũyciu wsp·lnoty konieczne jest mocne poczucie przy-
naleŨnoŜci, uwaŨne praktykowanie kreatywnej wiernoŜci i odpowiedzialnoŜci ze strony kaŨdego z jej 
czğonk·w (por. K 24 c). 

Drodzy Bracia, Drogie Siostry, oto kilka refleksji, kt·re uznağem za waŨne, aby wam je zaproponowaĺ w 
obecnym momencie, kt·ry przeŨywamy. Przypomniane aspekty ï jeŜli bňdŃ przeŨywane z powagŃ i za-
angaŨowaniem ï pozwolŃ nam przeŨywaĺ powoğanie do OCDS w wiernoŜci, i stawiaĺ kolejne kroki wy-
trwale i z odwagŃ, doŜwiadczajŃc mocy pğynŃcej z tajemniczej obecnoŜciŃ Jezusa Zmartwychwstağego, 
kt·ry podŃŨa naprz·d razem z nami. 

Ten, kt·ry wspierağ Ŝw. J·zefa w jego misji i wzywağ go, by siň nie bağ (por. Mt 1,20), dzisiaj czyni to 
samo r·wnieŨ z nami. A Ŝw. Matka Teresa powtarza nam: "u Boga nie ma r·Ũnicy czas·w i dobroĺ Jego 
kaŨdego czasu gotowa jest wielkie ğaski czyniĺ tym, kt·rzy szczerym sercem Mu sğuŨŃ" (F 4,5). ProŜmy 
Ducha świňtego by udzieliğ nam swojego Ŝwiatğa i by uczyniğ nas dzisiaj znakiem BoŨej obecnoŜci poŜr·d 
Ŝwiata. 

Niech przykğad Matki BoŨej z G·ry Karmel, Ŝw. J·zefa i naszych Ŝwiňtych pomoŨe nam przeŨywaĺ i wier-
nie strzec powoğania do Karmelu terezjaŒskiego w podŃŨaniu za Chrystusem, byŜmy mogli przekazaĺ je 
tym kt·rzy przyjdŃ po nas. 
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Drodzy Bracia i Siostry! Do moich ŨyczeŒ wielkanocnych kierowanych do Was, do Waszych rodzin i 
wsp·lnot, doğŃczam modlitwň by przez swoje misterium paschalne Chrystus Zmartwychwstağy odnowiğ 
Was i pozwoliğ Wam byĺ wszňdzie wyraŦnymi znakami Jego miğoŜci. PolecajŃc siň Waszym modlitwom, 
proszň Pana, by Wam bğogosğawiğ. 

Br. Saverio Cannistr¨ OCD 
PrzeğoŨony Generalny 

Rzym, 19 marca 2018, UroczystoŜĺ Ŝw. J·zefa, Patrona KoŜcioğa 
 
SKRčTY: 
K ï Konstytucje OCDS; KK ï Sob·r WatykaŒski II, Konstytucja dogmatyczna o KoŜciele Lumen Gentium ; 
ChL ï Jan Paweğ II, Posynodalna adhortacja apostolska Christifideles Laici o powoğaniu i misji Ŝwieckich w Ko-
Ŝciele i w Ŝwiecie  dwadzieŜcia lat po Soborze WatykaŒskim II; EG ï Franciszek, Evangelii Gaudium  
św. Teresa od Jezusa: ŧ ï Ksiňga mojego ŧycia; Dd ï Droga doskonağoŜci; F ï Ksiňga fundacji; M ï Zamek 
wewnňtrzny - Mieszkania  
św. Jan od KrzyŨa: Dg  - Droga na G·rň Karmel; Nc ï Noc ciemna 

Tğumaczenie: O. Robert Marciniak  
 
  

25-lecie podziağu Polskiej Prowincji Zakonu Karmelit·w Bosych 

R·wne ĺwierĺ wieku temu, 21 kwietnia 1993 
roku wcielono w Ũycie dekret Definitorium 
Generalnego Zakonu Karmelit·w Bosych z 6 
kwietnia tego samego roku, dokonujŃcy po-
dziağu Polskiej Prowincji Zakonu Karmelit·w 
Bosych pw. Ducha świňtego, na dwie prowin-
cje: KrakowskŃ pw. Ducha świňtego i War-
szawskŃ pw. PrzenajŜwiňtszej Tr·jcy. 

Upadek rzŃd·w komunistycznych, a przede 
wszystkim wzrost powoğaŒ do Zakonu w Pol-
sce po beatyfikacji Ŝw. Rafağa Kalinowskiego w 
1983 r., otworzyğy przed polskimi karmelitami 
bosymi nowe pola zaangaŨowaŒ. CiŃgle Ũy-
wotna byğa posğuga misyjna w Burundi i 

Rwandzie w Afryce, na przeğomie lat osiemdziesiŃtych i dziewiňĺdziesiŃtych podjňto siň pracy apostol-
skiej w Czechosğowacji, na Biağorusi i na Ukrainie, a nadto opr·cz klasztoru w Munster k. Chicago, 
otwarto drugi polski klasztor w Stanach  Zjednoczonych (w Koronie na Florydzie). Poszerzyğo to bardzo 
obszar duszpasterskiego oddziağywania prowincji i r·wnoczeŜnie utrudniğo administrowanie tak duŨŃ 
iloŜciŃ klasztor·w przez jednego czğowieka. Dlatego coraz czňŜciej pojawiağa siň idea potrzeby podziağu 
prowincji. Byğy nawet propozycje podziağu nie na dwie niezaleŨne prowincje, ale na trzy jednostki admi-
nistracyjne, tj. na prowincjň krakowskŃ z klasztorami w Krakowie, PrzemyŜlu, Czernej, Wadowicach, 
Zawoi, Kluszkowcach i Piotrkowicach, oraz semiprowincjň poznaŒskŃ (z klasztorami w Ğodzi, Poznaniu 
i Wrocğawiu) i semiprowincjň warszawskŃ (z domami zakonnymi w Lublinie, Sopocie i Warszawie). Wie 
o tym dobrze o. Tadeusz Kujağowicz, ·wczesny definitor generalny! Rysunek kontur·w Polski z nanie-
sionym na nie stylowanym szkicem herbu Zakonu, majŃcym u podn·Ũa proponowanŃ prowincjň kra-
kowskŃ, a pod lewŃ belkŃ krzyŨa semiprowincjň poznaŒskŃ, z prawej zaŜ swej strony semiprowincjň war-
szawskŃ, zachowany jest w archiwum generalnym (ksero zaŜ w prywatnym archiwum niŨej podpisa-
nego). 

Ankieta przeprowadzona wŜr·d zakonnik·w, nakazana urzňdowo w 1992 r. przez o. Benignusa Wanata, 
ostatniego og·lnopolskiego przeğoŨonego prowincjalnego, i zrealizowana przez sekretarza prowincji, o. 
Grzegorza A. Malca, nie brağa pod uwagň moŨliwoŜci utworzenia trzech jednostek administracyjnych, 
ograniczajŃc siň do utworzenia dw·ch samodzielnych, peğnoprawnych prowincji. Pytano m.in., czy po-
dziağ ten ma byĺ dokonany na Ăwsch·d i zach·dò, by obie prowincje miağy dostňp do g·r i do morza, czy 
teŨ na Ăp·ğnoc i poğudnieò. ZwyciňŨyğa ta druga opcja, choĺ w nazewnictwie oficjalnym nie wystňpujŃ 
okreŜlenia p·ğnoc (prowincja p·ğnocna) i poğudnie (prowincja poğudniowa), ale nazwy nowych prowincji 
pochodzŃ od miast, w kt·rych znajdujŃ siň kurie prowincjalne.  
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Jak to precyzuje wspomniany dekret Definitorium Generalnego, Prowincja Krakowska objňğa terytorium 
Metropolii Krakowskiej, Katowickiej, Czňstochowskiej, Lubelskiej i Przemyskiej, natomiast Prowincja 
Warszawska terytorium Metropolii Warszawskiej,  GnieŦnieŒskiej, PoznaŒskiej, Wrocğawskiej, GdaŒ-
skiej, WarmiŒskiej, SzczeciŒsko-KamieŒskiej, Biağostockiej i Ğ·dzkiej. 

Prowincja Krakowska odziedziczyğa tytulacjň i archiwum Prowincji Polskiej. W Prowincji Krakowskiej 
pozostağ klasztor w Munster, a w Prowincji Warszawskiej klasztor w Koronie. Misje w Burundi i Rwan-
dzie pozostağy przy Prowincji Krakowskiej; ponadto Krakowskiej Prowincji zlecono troskň o rozw·j Za-
konu na Ukrainie i Sğowacji, a Prowincji Warszawskiej na Biağorusi i Litwie. 

Obie prowincje postanowiğy utworzyĺ wğasne domy formacyjne, tj. postulatu, nowicjatu i studentat·w. 
Postanowiono r·wnoczeŜnie organizowaĺ regularne spotkania formacyjno-integracyjne dla kleryk·w i 
braci zakonnych obu prowincji, co jest owocnie realizowane. MajŃ teŨ miejsce okresowe spotkania Za-
rzŃd·w obu Prowincji, podejmowane sŃ wsp·lne wielopğaszczyznowe inicjatywy. W Krakowie dziağa Wy-
dawnictwo Karmelit·w Bosych, a w Poznaniu Wydawnictwo ĂFlos Carmeliò; w Krakowie teŨ znany jest 
KarmelitaŒski Instytut DuchowoŜci, a w Poznaniu Instytut ĂCarmelitanumò. Klerycy obu prowincji wy-
dajŃ pğyty z chorağami karmelitaŒskimi, zakonnicy jednej i drugiej prowincji zapraszani sŃ wzajemnie z 
wykğadami, konferencjami, rekolekcjami i dniami skupienia. Wsp·ğpracujŃ z klasztorami mňskimi i ze 
sobŃ i wspomagajŃ siň nawzajem Klasztory Si·str Karmelitanek Bosych leŨŃcych na terenach obu pro-
wincji. Sğowem, kwitnie panekumenizm karmelitaŒski, jesteŜmy nadal razem, w tym samym KoŜciele, 
Zakonie, OjczyŦnie, choĺ r·wnoczeŜnie osobno, bo w niezaleŨnych, autonomicznych prowincjach zakon-
nych. 

o. Szczepan T. PraŜkiewicz OCD 
Za: karmel.pl  

 

Biogram Ŝp. Ojca Ryszarda Nitschke OCD 

Ojciec Ryszard od Matki BoŨej Szkaplerznej (Ryszard Kazimierz Nitschke, 1932-2018) 

Ryszard Nitschke urodziğ siň 3 marca 1932 r. w Poznaniu, w rodzinie Teodora i Mağgorzaty z domu G¿n-
ther. Ojciec byğ technikiem kolejowym, a matka nauczycielkŃ. Dnia 27 marca 1932 r. zostağ ochrzczony 
w parafii NajŜwiňtszego Serca Pana Jezusa i Ŝw. Floriana, a 16 wrzeŜnia 1945 r. przyjŃğ sakrament bierz-
mowania. W latach 1947-1951 uczyğ siň najpierw w Gimnazjum i Liceum Ŝw. Marii Magdaleny w Pozna-
niu, a po jego likwidacji w Liceum Og·lnoksztağcŃcym im. Ignacego Paderewskiego uzyskujŃc ĂmağŃò i 
ĂduŨŃò maturň. 

 

W 1951 r. rozpoczŃğ studia na Uniwersytecie im. Adama Mickiewicza w Poznaniu na wydziale Filologii 
GermaŒskiej. W latach 1955-1956 uczyğ jňzyka niemieckiego w Liceum Og·lnoksztağcŃcym w Nowym 
MieŜcie nad PilicŃ, a w latach 1956-1961 w Liceum Og·lnoksztağcŃcym w K·rniku koğo Poznania. W 1961 
r. powr·ciğ na Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu rozpoczynajŃc karierň naukowŃ najpierw 
na Instytucie Filologii GermaŒskiej, a nastňpnie w Zakğadzie Skandynawistyki zdobywajŃc tytuğ docenta 

https://www.karmel.pl/25-lecie-podzialu-polskiej-prowincji-karmelitow-bosych/
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doktora habilitowanego w zakresie nauk humanistycznych. Biegle wğadağ jňzykami: niemieckim, angiel-
skim. Znağ takŨe jňzyk norweski. 

PragnŃc odpowiedzieĺ na coraz wyraŦniej sğyszany w sercu gğos powoğania, w lipcu 1984 r. zgğosiğ siň do 
postulatu Polskiej Prowincji Karmelit·w Bosych w Czernej. Nowicjat pod okiem o. Dominika Widera 
rozpoczŃğ obrzňdem obğ·czyn 11 sierpnia 1984 r. otrzymujŃc habit oraz imiň zakonne Ryszard od Matki 
BoŨej Szkaplerznej. Rok p·Ŧniej, 11 sierpnia, zğoŨyğ pierwszŃ profesjň zakonnŃ. Studia teologiczne odbyğ 
w Krakowie (1985-1989). Dnia 14 wrzeŜnia 1988 r. w Krakowie zğoŨyğ profesjň uroczystŃ i przyjŃğ Ŝwiň-
cenia diakonatu. W nastňpnym roku, 1 czerwca, przyjŃğ Ŝwiňcenia kapğaŒskie z rŃk bpa pomocniczego 
Archidiecezji Krakowskiej Kazimierza G·rnego. 

Do Zakonu wstňpowağ z pragnieniem przyjňcia ŜwiňceŒ prezbiteratu, dlatego juŨ w nowicjacie pisağ do 
przeğoŨonego prowincjalnego o. Benignusa Wanata: ĂJa, niŨej podpisany nowicjusz Braci Bosych Naj-
Ŝwiňtszej Maryi Panny z G·ry Karmel oŜwiadczam pokornie, Ũe opr·cz pragnienia osobistego postňpu w 
doskonağoŜci, do czego wkr·tce zobowiŃŨň siň Ŝlubami prostymi, a potem uroczystymi, mam jeszcze 
jedno pragnienie, by poŜwiňciĺ siň pracy nad zbawieniem bliŦnich w kapğaŒstwie. Dlatego proszň pokor-
nie Naszego Ojca o przydzielenie mnie do stanu kapğaŒskiego. Ja zaŜ, wobec Boga i NajŜwiňtszej Dzie-
wicy Maryi, do kt·rej Zakonu mam szczňŜcie naleŨeĺ przyrzekam, Ũe bňdň wierny Zakonowi, posğuszny 
Tobie i Twoim nastňpcom wedğug mego Ŝlubowania w czasie mojej profesji Ŝwiňtej, a godnoŜci kapğaŒ-
skiej, z pomocŃ Boga i NajŜwiňtszej Dziewicy Maryi, nie splamiň do Ŝmierciò. 

Po Ŝwiňceniach pracowağ najpierw w Ğodzi (1989-1990) jako duszpasterz, a nastňpnie w Krakowie (1990-
1993) peğniŃc posğugň rektora WyŨszego Seminarium Karmelit·w Bosych. W 1993 r. po podziale Polskiej 
Prowincji na KrakowskŃ i WarszawskŃ pozostağ w Prowincji Krakowskiej i zostağ posğany do Lublina jako 
socjusz magistra alumn·w filozofii. W tym teŨ czasie, razem z przeorem klasztoru ojcem Albertem Wa-
chem, podejmowağ liczne starania w katolickich instytucjach koŜcielnych na Zachodzie o pozyskanie fun-
duszy na remont klasztoru. 

W 1996 r. rozpoczŃğ siň dla o. Ryszarda czas pracy na plac·wkach zagranicznych. W latach 1996-1998 
posğugiwağ jako wikariusz parafii i pierwszy radny konwentu w Horni Lomn§ na Zaolziu. Wyjechağ na-
stňpnie do Munster w Stanach Zjednoczonych (1998-2001) posğugujŃc tam jako kapelan w szpitalu. Rok 
2001 spňdziğ na posğugach duszpasterskich w Wiedniu, w Austrii.  

Od paŦdziernika 2001 r. przebywağ w Piotrkowicach na ziemi kieleckiej jako pierwszy radny konwentu, 
ekonom mszalny, sekretarz kapituğy domowej oraz asystent świeckiego Karmelu w Kielcach. We wrze-
Ŝniu 2002 r. udağ siň na kr·tki pobyt do Zawoi dla prac duszpasterskich. 

OstatniŃ jego plac·wkŃ byğy Wadowice, do kt·rych przyjechağ w grudnia 2002 r. Szesnastoletni pobyt w 
tamtejszej wsp·lnocie to przede wszystkim czas wielu godzin spňdzonych w konfesjonale, oprowadzanie 
grup niemiecko i angielskojňzycznych po karmelitaŒskim Sanktuarium Ŝw. J·zefa oraz posğuga ojca du-
chownego w Domu Samotnej Matki. 

Z poczŃtkiem 2018 r. stan jego zdrowia zaczŃğ siň pogarszaĺ. W czwartek 19 kwietnia udağ siň do wado-
wickiego szpitala. Og·lne osğabienie, problemy z krŃŨeniem i arytmia serca doprowadziğy do Ŝmierci w 
dniu 23 kwietnia o godz. 14.20. Odszedğ do Domu Ojca zaopatrzony sakramentami Ŝwiňtymi. W Zakonie 
przeŨyğ 34 lata, w posğudze kapğaŒskiej 29 lat. 

Ŧr·dğa: Katalogi oraz akta personalne ojca Ryszarda z Archiwum Prowincji i Kurii Prowincjalnej.  
o. Jerzy ZieliŒski OCD, za: karmel.pl 

  

Zmarğa matka Bernarda, karmelitanka bosa 

Kim byğa Matka Bernarda od Niepokalanego Serca Maryi ? 

Matka Bernarda (Teresa Pňkala), c·rka Zofii i Dominika, urodziğa siň 23 wrzeŜnia 1935 r. w MoŜcicach 
w wierzŃcej peğnej miğoŜci i szacunku rodzinie. Rodzice czerpali siğň i moc z codziennej Eucharystii oraz 
wsp·lnej modlitwy. Tr·jce dzieci ï Teresie, Andrzejowi i Stanisğawowi, przekazywali wiarň swym przej-
rzystym i prawym Ũyciem. Powoğanie zakonne wzrastağo wraz z TeresŃ. Po ukoŒczeniu gimnazjum, od-
czuwajŃc powoğanie do Karmelu i chcŃc poznaĺ z bliska Ũycie si·str zakonnych rozpoczňğa naukň w Li-
ceum Si·str Urszulanek w Tarnowie. Egzamin dojrzağoŜci zdağa w maju 1953 r. W styczniu 1954 r., z 



 

 

 
Karmel-Info n. 93 (maj 2018)  s. 13 

 
  

wewnňtrznym pragnieniem i przekonaniem, Ũe to juŨ na zawsze, wstŃpiğa do klasztoru Karmelitanek 
Bosych w Krakowie przy ul. Kopernika 44. Habit zakonny otrzymağa w sierpniu 1954 r. Pierwsze Ŝluby 
zakonne zğoŨyğa 23 sierpnia 1955 r., a uroczyste trzy lata p·Ŧniej. 

Powoğanie do Karmelu traktowağa jako powoğanie do wielkiej miğoŜci i tak przeŨywağa zar·wno spotkanie 
z Bogiem na modlitwie jak i codzienne, zwykğe obowiŃzki. W czasie trudnych Ũyciowych doŜwiadczeŒ 
szukağa pomocy u st·p Chrystusa UkrzyŨowanego, szczeg·lnie Tego ukrytego w tabernakulum. 

 

W krakowskiej Wsp·lnocie peğniğa miedzy innymi obowiŃzki siostry koğowej, zakrystianki, zajmowağa 
siň haftem szat liturgicznych, czuwağa nad przeprowadzanymi w klasztorze remontami. W maju 1975 r. 
po raz pierwszy Wsp·lnota powierzyğa siostrze Bernardzie posğugň przeoryszy klasztoru, kt·rŃ w ciŃgu 
nastňpnych lat peğniğa jeszcze piňciokrotnie. Kilkakrotnie peğniğa r·wnieŨ posğugň mistrzyni nowicjatu.  

Jako przedstawicielka Karmelitanek Bosych Prowincji Krakowskiej byğa czğonkiniŃ Konsulty Konferen-
cji WyŨszych PrzeğoŨonych Klasztor·w Kontemplacyjnych w Polsce. 

Siostry z krakowskiej wsp·lnoty, w kt·rej Matka Bernarda przeŨyğa 48 lat tak wspominajŃ: ĂTu ksztağ-
towağo siň Jej powoğanie, posğugiwağa  jako wieloletnia mistrzyni i przeorysza. Zapisağa siň w naszych 
sercach przede wszystkim jako MATKA - czuğa, troskliwa, peğna oddania, ŨyczliwoŜci. Z jednej strony 
bardzo wyrozumiağa, ale teŨ wymagajŃca. Jej otwartoŜĺ, rodzinnoŜĺ, pogoda ducha sprawiağy, Ũe z matkŃ 
chciağo siň po prostu byĺ. Czuli to takŨe nasi bliscy, przyjaciele wsp·lnoty. Ona pachniağa Bogiem. No-
simy w sercach obraz Matki modlŃcej siň wieczorem w kaplicy na r·ŨaŒcu. To byğ r·Ũaniec za wsp·lnotň. 
Po przejŜciu do katowickiego Karmelu nasza wiňŦ z MatkŃ pozostağa Ũywa i gğňboka. Matka miağa po 
prostu dwie wsp·lnoty. Nadal utrzymywağa bliskie relacje z naszymi rodzinami, korespondowağa z nimi, 
pytağa o nich. W naszych sercach Matka Bernarda byğa, jest i pozostanie naszŃ UkochanŃ SiostrŃ i 
MatkŃò. 

We wrzeŜniu 2002 r. M. Bernardzie zostağa powierzona  posğuga przeoryszy klasztoru Karmelitanek Bo-
sych w Katowicach i peğniğa jŃ do wrzeŜnia 2013 r. Jako przeorysza katowicka wybrana zostağa na czğon-
kiniň Prowincjalnej Komisji ds. Formacji Mniszek. Od 2013 r. do ostatnich dni peğniğa posğugň podprze-
oryszy. 

W naszej katowickiej Wsp·lnocie zachowamy w pamiňci Matkň Bernardň promieniujŃcŃ szczňŜciem kar-
melitaŒskiego powoğania; zapamiňtamy Ũar, kt·ry wnosiğa swŃ obecnoŜciŃ. 

ZiemskŃ wňdr·wkň zakoŒczyğa w nocy 1 maja 2018 r. PrzeŨyğa 82 lata. 

Dobry BoŨe a nasz Panie, daj Jej wieczne spoczywanie! 

Karmelitanki Bose z Katowic 
www.karmel.katowice.pl  

 
  

 
 

http://karmel.katowice.pl/
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DzieŒ Prowincji ï 25-lecie powstania Warszawskiej Prowincji OCD  

DzieŒ Prowincji zostağ w tym roku naznaczony obchodami 25-lecia Naszej Prowincji. StŃd zostağ  zorga-
nizowany w naszym klasztorze w Poznaniu, gdzie miejsca i goŜcinnoŜci nigdy nie brakuje.  

JuŨ w poniedziağek rozpoczňğy siň przygotowania do tego spotkania i przyjechağo na nocleg kilkunastu 
goŜci. Dlatego na porannych modlitwach byğo wiňcej braci niŨ normalnie. W dniu Prowincji opr·cz 
wsp·lnoty poznaŒskiej brali udziağ nastňpujŃcy bracia: Drzewina ï o. Piotr Bajger, o. Piotr Czapski, br. 
Zenon Jastrzňbski, Gorzňdziej: o. Michağ ŧelechowski, o. Krzysztof Jarosz, br. Tadeusz Stanewicz, Ğ·dŦ: 
o. Kazimierz Graczyk, br. Idzi ŧğobecki, Sopot: o. Tomasz Litwiejko, o. Bertold DŃbkowski, o. Robert 
Marciniak, Wrocğaw: o. Krzysztof Wesoğowski, o. Mirosğaw SalamoŒski, o. Grzegorz Malec Junior, War-
szawa-Solec: o. Jacek Olszewski, o. Tobiasz Zarzecki, Warszawa-Racğawicka: o. Marian Stankiewicz, o. 
Wojciech Ciak, o. Grzegorz Malec Senior, o. Karol Milewski, o. Krzysztof Piskorz, o. Jan P. Malicki, Za-
marte: o. Michağ SwaŨyŒski wraz z nowicjuszami Pawğem i Bartiem, o. Zbigniew Stachowicz, Zwola: o. 
Roman Hernoga, o. Juliusz Wiewi·ra, o. Serafin Tyszko. Z Biağorusi o. Jurij Nakhodka, z Litwy o. Emi-
lian Bojko, z Rzymu: o. Arkadiusz Stawski, oraz o. Piotr Hewelt.  

 

O godz. 10.00, rozpoczňğa siň Msza Ŝwiňta celebrowana przez o. Prowincjağa Jana P. Malickiego. W kon-
celebrze obok o. Prowincjağa byli obecni dotychczasowi Prowincjağowie: o. Piotr Neumann, o. Mariusz 
Jaszczyszyn, o. Marian Stankiewicz, o. Roman Hernoga. O. Prowincjağ w czasie homilii zwr·ciğ uwagň 
na potrzebň pracy nad naszŃ  komuniŃ, toŨsamoŜciŃ i pokojem w naszym Ũyciu. Wiele dobrych dzieğ siň 
rozwinňğo w czasie tych 25 lat istnienia Prowincji, wiňc ciŃgle potrzebna jest praca by jŃ rozwijaĺ i ulep-
szaĺ. Prowincjağ podağ przykğad pracy o. Mariusza nieustannie zaangaŨowanego w rozw·j duszpaster-
stwa, koŜcioğa i klasztoru w Poznaniu  oraz o. Jana Kantego, kt·ry w trudnych sytuacjach nawet zagro-
Ũenia Ũycia na misjach emanowağ pokojem. Nasza posğuga na rzecz Prowincji jest nie tylko peğnieniem 
funkcji, ale dawaniem dusz swoich, poŜwiňceniem i ofiarnoŜciŃ, kt·rej najlepszym przykğadem jest Ũycie 
Ŝw. Pawğa.  

Po Mszy Ŝw. udaliŜmy siň do Bazyliki Ŝw. J·zefa, by ponowiĺ aktu zawierzenia Prowincji Tr·jcy Przenaj-
Ŝwiňtszej przez wstawiennictwo Ŝw. J·zefa. Po odm·wieniu aktu zawierzenia przed obrazem Ŝw. J·zefa 

        PROWINCJA - BRACIA  
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przez o. Prowincjağa i odŜpiewaniu tradycyjnej pieŜni sanktuaryjnej ĂJ·zefie synu Dawidaò ustawiliŜmy 
siň do wsp·lnego i pamiŃtkowego zdjňcia.  

Po czym udaliŜmy siň do refektarza na jubileuszowy tort i kawň ï a w zasadzie na trzyczňŜciowy tort na 
czeŜĺ 25-lecia Prowincji pod wezwaniem Tr·jcy PrzenajŜwiňtszej ï przygotowany przez o. Tomasza Li-
twiejko z Sopotu. Nastňpnie odbyğo siň spotkanie w sali im. św. Edyty Stein, gdzie miağy miejsce trzy 20-
minutowe referaty.  

Pierwszy referat w prezentacji Power Point przedstawiğ o. Grzegorz Malec Senior. Referat przedstawiağ 
genezň powstania naszej Prowincji (pomysğ siňga lat osiemdziesiŃtych ubiegğego wieku, pochodziğ od 
·wczesnego o. Generağa Filipa Sainz de Baranda), oraz historiň podziağu Prowincji polskiej na dwie Pro-
wincje, krakowskŃ - 163 zakonnik·w i warszawskŃ - 108 zakonnik·w, co dokonağo siň w 1993 roku. Na-
stňpnie prelegent ukazağ rozw·j dom·w w Prowincji, od stanu wyjŜciowego 9 dom·w ï 5 w Polsce i 4 za 
granicŃ, do obecnego stanu 18 dom·w, 10 w Polsce i 8 na Ŝwiecie. Przedstawiğ historiň delegatury na 
Biağorusi i w Argentynie, oraz domy w kt·rych byliŜmy, ale z kt·rych zrezygnowaliŜmy. KolejnŃ czňŜciŃ 
prezentacji byğa statystyka powoğaŒ w ciŃgu 25 lat: wstŃpiğo do Prowincji 165 braci, I Profesjň zğoŨyğo 
113, Profesjň uroczystŃ 72, a Ŝwiňcenia kapğaŒskie przyjňğo 67. Liczba zakonnik·w przez te lata nigdy nie 
spadğa poniŨej 100 os·b. Prowincjň opuŜciğo 26 braci, a w tym czasie zmarğo r·wnieŨ 26. Bardzo bogata 
prezentacja i dajŃca wiele do myŜlenia odnoŜnie naszej przyszğoŜci.   

 

Nastňpnie sytuacjň Si·str Karmelitanek Bosych w ciŃgu 25 lat Prowincji przedstawiğ o. Wojciech Ciak, 
delegat Prowincjağa do spraw mniszek. Om·wiğ nowe fundacje si·str na przestrzeni tych 25 lat.  O. Woj-
ciech ujŃğ sytuacjň si·str bardziej od strony ich drogi duchowej i doŜwiadczeŒ tych 25 lat w zakresie 
formy Ũycia i formacji. Wskazağ wiňc, Ũe wytworzyğ siň zesp·ğ do spraw formacji si·str, siostry podejmujŃ 
wyzwania czasu, sŃ wierne modlitwie ubogacajŃc jŃ lectio divina, otwierajŃc siň na terapiň, ğŃczŃ jŃ z tym, 
aby siostra przechodzŃcŃ terapie odkryğa gğňbiň swojego powoğania i pragnienie Ũycia dla KoŜcioğa w 
okreŜlnej Wsp·lnocie. Siostrom zaleŨy r·wnieŨ na trwaniu w komunii z nami i ŜledzŃ to, co u nas siň 
dzieje, zgğňbiajŃ to, co przekazywane jest z Domu Generalnego. 

Historiň, rozw·j i aktualna sytuacjň Karmelu świeckiego w Prowincji om·wiğa PrzewodniczŃca s. Monika 
Olszewska. W 1993 roku w Warszawskiej Prowincji istniağo 5 wsp·lnot świeckiego Zakonu, do kt·rych 
naleŨağo 146 os·b. W ciŃgu 25 lat powstağo kolejnych 8 wsp·lnot w Polsce i 3 za granicŃ, a liczba os·b 
wynosi obecnie 394. WaŨnymi wydarzeniami w Ũyciu świeckiego Zakonu w tych latach byğy: I Kongres 
świeckiego Zakonu w 1995 roku, pierwszy od 1937 roku, bardzo waŨny jako pierwszy ze wzglňdu na za-
wirowania historyczne przez cağe dekady, w 1999 roku spotkanie z Ojcem świňtym Janem Pawğem II w 
ElblŃgu, od 2009 roku spotkania integracyjne w Laskowicach Pomorskich, wyjazdy pielgrzymkowe do 
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Krakowa, Czňstochowy, od 2006 czuwania i spotkania Rodziny Szkaplerznej w Zamartem, zatwierdzenie 
w 2004 Konstytucji, w 2006 Statutu, w 2013 Ratio Institutionis, w 2016 opracowanie i wydanie dwuto-
mowego Programu Formacji. Prelegentka zwr·ciğa uwagň, Ũe świecki Zakon wbrew stereotypom ma w 
sobie potencjağ i nie jest tylko grupŃ modlitewnŃ, ale konkretnŃ propozycjŃ przeŨywania duchowoŜci 
Karmelu w Ŝwiecie oraz Ũycia i zaangaŨowania w konkretnej wsp·lnocie.  

Po kr·tkiej przerwie mogliŜmy obejrzeĺ film o naszej Prowincji przygotowany przez o. Bertolda z Sopotu. 
Historiň powstawania Prowincji zaczyna opowiadaĺ o. Tadeusz Kujağowicz, a w trakcie tej narracji  pre-
zentowane byğy wyrywkowo poszczeg·lne klasztory i ich specyficzna dziağalnoŜĺ, wszystko byğo podzie-
lone tematycznie. Prezentacja dziağalnoŜci, przeplatağa siň z osobistymi Ŝwiadectwami, zdjňciami i uka-
zaniem specyfiki Karmelu. Najpierw zostağy wiňc zaprezentowane domy rekolekcyjne, nastňpnie insty-
tuty duchowoŜci, sanktuaria, siostry Karmelitanki Bose, niekt·re klasztory za granicŃ. Za oprawň mu-
zycznŃ posğuŨyğy piosenki o tematyce karmelitaŒskiej, poezje Ŝwiňtego Jana od KrzyŨa, Ŝwiňtej ElŨbiety 
od Tr·jcy PrzenajŜwiňtszej, nagrane przez ten czas istnienia Prowincji. Film na pewno nas wszystkich 
poruszyğ. Wszak taka prezentacja filmowa pokazağa ile zostağo zrobione w tym czasie, ale teŨ ukazuje jak 
niekt·rzy z nas siň pozmieniali. W tym filmowym podsumowaniu ğatwiej dostrzec jak wiele dobra siň 
wydarzyğo i dzieje.  

 

Nastňpnie wszyscy udaliŜmy siň do kwitnŃcego ogrodu, na czňŜĺ ĂagapowŃò. St·ğ byğ piňknie zastawiony. 
AtrakcjŃ jubileuszowej agapy byğ upieczony dzik, bardzo smaczny. KaŨdy m·gğ z kaŨdym porozmawiaĺ i 
spňdziĺ wsp·lnie czas na otwartym powietrzu w peğni sğoŒca. Pogoda tego dnia nam dopisağa, wiňc Ju-
bileusz 25-lecia Prowincji naleŨağ do bardzo udanych. Dziňkujemy Bogu za wsp·lna Eucharystiň, za 
sğowo o. Prowincjağa, za akt zawierzenia Ŝw. J·zefowi, za referaty ukazujŃce to 25-lecie, film i agapň. 
Wszystko to nas umocniğo w naszym jednym charyzmacie, wsp·lnocie, powoğaniu i dzieğach jakie podej-
mujemy. Bogu w Tr·jcy PrzenajŜwiňtszej wyraŨamy naszŃ wdziňcznoŜĺ jak r·wnieŨ Wsp·ğbraciom orga-
nizatorom: o. Przeorowi, br. Grzegorzowi, braciom Klerykom i Postulantom.  

o. Aleksander Szczukiecki ocd 

 

Za 25 lat Prowincji:  

CHWAĞA OJCU I SYNOWI I DUCHOWI śWIŇTEMU ! 
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KwiecieŒ w klasztorze poznaŒskim (niekt·re wydarzenia) 

W sobotň, 7 kwietnia, przed NiedzielŃ Miğosierdzia odbyğo siň w Bazylice 
wieczorne czuwanie modli tewne prowadzone przez świecki Zakon, a 8 
kwietnia w samŃ Niedzielň Miğosierdzia BoŨego w ramach Piwnicy Du-
chowej, wieczorem o godz. 20.00 odbyğa siň Medytacja nad psalmem 23 
ï ĂPan jest pasterzem moimò, przez sğowo, muzykň i taniec. Sğowem byğy 
komentarze do psalmu Ŝw. Augustyna, kt·re czytağa Joanna Kiersztejn, 
oraz teologiczny komentarz o. Jana Kantego StasiŒskiego. W rolň Paste-
rza wcieliğ siň Bartğomiej RaŦnikiewicz, kt·ry na Ŝrodku koŜcioğa zastawiğ 
st·ğ i zasiadğ przy nim z MonikŃ GağňskŃ, kt·ra swym taŒcem wyraziğa 
wdziňcznoŜĺ Bogu za bycie Pasterzem. Na koniec zza oğtarza wysuniňto 
dwa pasma pğ·tna czerwonego i niebieskiego ï kt·rymi zostağa Ăotu-
lonaò publicznoŜĺ. Oprawň muzycznŃ wsp·ğtworzyli: Michağ Zator na 
harfie, Marta Matuszewska ï sopran koloraturowy, kt·ra subtelnie za-
znaczağa obecnoŜĺ Maryi, Matki Miğosierdzia i zesp·ğ muzyki dawnej 
Anonymous, kt·ry piňknie wykonağ pieŜŒ ï ĂO Krwi i wodoò. Medytacja nad psalmem zostağa uwieŒ-
czona adoracjŃ NajŜwiňtszego Sakramentu i odm·wieniem Koronki do Miğosierdzia BoŨego.  

W dniach 9-16 kwietnia odbyğa siň w naszym klasztorze poznaŒskim wizytacja o. Prowincjağa. O. Pro-
wincjağ przeprowadziğ rozmowy z kaŨdym z zakonnik·w. Brağ udziağ w naszym Ũyciu i w dw·ch agapach. 
Na koniec odczytağ sprawozdanie z wizytacji, w kt·rym zachňciğ nas do realizacji wytycznych w nim po-
danych.  

19 kwietnia, po Mszy o 18.00 odbyğa siň adoracja, tzw. ĂCzwartkowe Wielbienie w Karmeluò pod tytuğem: 
ĂChlebem kt·ry ja dam jest moje Ciağoò. 

W dniach 20-22 kwietnia Wsp·lnota ZwiŃzk·w Niesakaramentalnych udağa siň do klasztoru franciszka-
n·w w WoŦnikach na swe doroczne rekolekcje, tym razem w okresie wielkanocnym, pogoda byğa piňkna, 
sğoneczna, i miejsce peğne uroku. Rekolekcje byğy spotkaniem z osobŃ i Ũyciem Ŝw. Edyty Stein, Teresy 
Benedykty od KrzyŨa. RozwaŨaliŜmy teŨ naszym zwyczajem Dzieje Apostolskie w ramach lectio divina 
oraz obejrzeliŜmy film ĂPasjaò, Mela Gibsona, po kt·rym podzieliliŜmy siň refleksjami i przeŨyciami. Z 
rekolekcji wr·ciliŜmy bardzo zadowoleni. 

o. Aleksander Szczukiecki ocd    

 

Rekolekcje dla rodzic·w w poznaŒskim WSD Karmelit·w Bosych 

W dniach 30 kwietnia ï 3 maja klerycy 
WyŨszego Seminarium Duchownego 
Karmelit·w Bosych w Poznaniu zorga-
nizowali coroczne rekolekcje dla rodzi-
c·w ojc·w i braci z Warszawskiej Pro-
wincji. Poprowadziğ je o. Jarosğaw 
G·rka, a ich tematem przewodnim byğo 
odkrywanie dziağania Ducha świňtego w 
Ũyciu wiernych KoŜcioğa. W tym roku 
stronŃ organizacyjnŃ zajňli siň bracia 
Piotr oraz Kamil.  

Pierwszy dzieŒ rozpoczŃğ siň tradycyjnie 
zjazdem rodzic·w do poznaŒskiego 
klasztoru, gdzie mieli oni okazjň uczest-
niczyĺ we Mszy Ŝw. razem ze wsp·lnotŃ 

braci oraz zjeŜĺ wsp·lny z nimi obiad. Potem przetransportowaliŜmy siň do Chludowa, gdzie goŜcili nas, 
jak rok temu, Misjonarze WerbiŜci w swoim domu rekolekcyjnym, kt·ry zostağ gruntownie wyremonto-
wany i zaprojektowany z ciekawym, Ămisjonarskimò akcentem. Tak wiňc kaŨdy z rodzic·w m·gğ sobie 
wybraĺ pok·j, kt·ry swoim wystrojem nawiŃzywağ do jednego z kraj·w, w kt·rych ksiňŨa werbiŜci pra-
cujŃ na misjach. Pobyt w domu rekolekcyjnym rozpoczňliŜmy konferencjŃ o. Jarosğawa. 
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Gğ·wnym punktem dnia nastňpnego byğ wyjazd do Muzeum PoczŃtk·w PaŒstwa Polskiego w GnieŦnie, 
gdzie mieliŜmy okazjň poznaĺ waŨnŃ dla nas historiň powstawania naszego kraju i niejako doŜwiadczyĺ 
jej na wğasnej sk·rze poprzez filmy oraz wystawy z eksponatami. BňdŃc w GnieŦnie, nie mogliŜmy nie 
nawiedziĺ r·wnieŨ katedry, by pomodliĺ siň przed grobem Ŝw. Wojciecha. Po powrocie do Chludowa 
rodzice wysğuchali kolejnej konferencji przygotowanej przez o. Jarosğawa. 

W trzecim dniu rekolekcji na chwilň inicjatywň przejňli ojcowie werbiŜci. O. Wojciech Grzymysğawski 
SVD poprowadziğ spotkanie, na kt·rym przedstawiğ nam w Ũywioğowy i ciekawy spos·b rzeczywistoŜĺ 
pracy na misjach w Boliwii, a po obiedzie wyŜwietlony zostağ film o sğudze BoŨym o. Marianie ŧelazku 
SVD, werbiŜcie, kt·ry byğ wiňziony w obozie koncentracyjnym w Dachau, a nastňpnie opiekowağ siň trň-
dowatymi w Indiach i kt·rego proces beatyfikacyjny jest juŨ rozpoczňty. Jednak najwaŨniejszym punk-
tem dnia byğa wsp·lna z braĺmi klerykami rekreacja w ogrodzie chludowskiego domu, na kt·rŃ przyje-
chağa reszta studentatu, czyli bracia Bogusğaw i Ignat. Gry i zabawy animowağ br. Piotr, natomiast grillem 
zajŃğ siň br. Ignat. W ramach zabaw moŨna byğo wygraĺ nagrody ï albumy z archiwalnymi zdjňciami 
ojc·w i braci, prezentujŃcy historiň naszego zakonu na ziemiach polskich, wydany przez Wydawnictwo 
Karmelit·w Bosych. 

 

KaŨdy dzieŒ koŒczyğ siň adoracjŃ NajŜwiňtszego Sakramentu oraz naboŨeŒstwem majowym, kt·re ro-
dzice szczeg·lnie sobie upodobali z racji swojego zamiğowania do Ŝpiew·w. A tych byğo nie mağo. Na 
koniec rekolekcji rodzice podjňli inicjatywň modlitwy za naszŃ prowincjň zakonnŃ, kt·ra obchodzi swoje 
25-lecie powstania. KaŨdy z osobna, podpisujŃc przygotowany przez o. Jarosğawa dokument, zdeklaro-
wağ siň, Ũe bňdzie odmawiağ dziesiŃtkň r·ŨaŒca w tej intencji przez 25 kolejnych dni.  

Jak co roku mogliŜmy liczyĺ na wielki entuzjazm i zaangaŨowanie, z jakimi nasi rodzice brali udziağ w 
rekolekcjach. Dziňkujemy r·wnieŨ o. Jarosğawowi za trud przygotowania i wygğoszenia konferencji. A 
my, nie chcŃc przerywaĺ tradycji, juŨ teraz powoli planujemy, co bňdzie siň dziağo w roku nastňpnym. 

Br. Kamil Minda ocd  
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Z dziağalnoŜci duszpasterstwa mğodzieŨy i powoğaŒ 

Uroczyste Ŝwiňtowanie Niedzieli Dobrego Pasterza, czyli światowego Dnia Modlitw o Powoğania, odbyğo 
siň w naszej Prowincji we Wrocğawiu, w parafii pw. Opieki Ŝw. J·zefa, Sanktuarium Matki BoŨej Miğo-
sierdzia. 

RozpoczňliŜmy o godz. 17.00  adoracjŃ NajŜwiňtszego Sakramentu z modlitwŃ o nowe powoğania, szcze-
g·lnie do Karmelu. Natomiast o godz. 18.00 zostağa odprawiona Msza Ŝw. z udziağem Scholi Karmeli-
taŒskiej oraz Orkiestry Kameralnej, Ch·ru i Zespoğu Wokalnego PaŒstwowej Szkoğy Muzycznej II st. im. 
Ryszarda Bukowskiego we Wrocğawiu. Zostağy wykonane czňŜci stağe Mszy Ŝw. w jňzyku ğaciŒskim Msza 
G-dur Franza Schuberta pod dyrekcjŃ Artura Wr·bla, kt·ry jest jednoczeŜnie dyrygentem naszej Scholi 
KarmelitaŒskiej z Wrocğawia. Schola natomiast uŜwietniğa Eucharystiň pieŜniami z naszego Ŝpiewnika, 
opracowanego przez Siostry Karmelitanki Bose z Gniezna. 

Po zakoŒczonej uczcie duchowej odbyğa siň agapa w klasztorze z udziağem R·Ũ Powoğaniowych naszej 
Prowincji. Na tej uroczystoŜci zgromadziğo siň bardzo wiele os·b, kt·rym zaleŨy na tym, by nie brakowağo 
nowych powoğaŒ do sğuŨby BoŨej w KoŜciele. Dziňkujemy tym wszystkim, kt·rzy codziennie modlŃ siň o 
nowe powoğania, szczeg·lnie do naszej Prowincji. 

 

Kolejne rekolekcje powoğaniowe pod hasğem ĂNie b·j siň ŜwiňtoŜci. Nie lňkaj siň dŃŨyĺ wyŨej...ò odbyğy 
siň w Poznaniu u Ŝw. J·zefa. W dniach od 27 do 30 kwietnia uczestniczyğo 7 mňŨczyzn, rozeznajŃcych 
swoje powoğanie. Towarzyszyğa nam w tych czasie nowa adhortacja apostolska papieŨa Franciszka na 
temat ŜwiňtoŜci. Z tej racji, Ũe uczestnicy rekolekcji byli z r·Ũnych stron Polski, takŨe z Wadowic i Rze-
szowa, nie zabrakğo czasu na wsp·lny spacer po mieŜcie i zwiedzanie szczeg·lnie miejsc kultu przy Sta-
rym Rynku. Nastňpne rekolekcje odbňdŃ siň w Sopocie od 8 do 10 czerwca. 

o. Krzysztof Piskorz ocd  
 
 

Sopot ï Spotkanie klasztor·w Ăp·ğnocyò 

Dnia 17 kwietnia 2018 w naszym klasztorze sopockim odbyğo siň spotkanie wsp·lnot klasztor·w p·ğnoc-
nych naszej Prowincji. Przybyli wsp·ğbracia bracia z klasztor·w: Gorzňdzieja, Drzewiny i Zamartego. 
OficjalnŃ okazjŃ byğy imieniny o. Roberta Marciniaka. Zawsze jednak chodzi o chňĺ, by siň spotkaĺ i 
spňdziĺ wsp·lnie kilka chwil. 

RozpoczňliŜmy odm·wienie godziny poğudniowej, potem, podczas obiadu, nastŃpiğo Ŝwiňtowanie kuli-
narne. SmakowitŃ kuchniň brata Michağa, wspartŃ pomocŃ ojca Tomasza Litwiejko dopeğniğy wyroby 

hΦ YǊȊȅǎȊǘƻŦ Ȋ ǊŜƪƻƭŜƪǘŀƴǘŀƳƛ ǿ ǊŜŦŜƪǘŀǊȊǳ ǇƻȊƴŀƵǎƪƛƳ 
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cukiernicze od Si·str Karmelitanek Bosych i Si·str Wsp·lnej Pracy (nie, Ũeby naszych ciast nie byğo...). 
Po uroczystym obiedzie udaliŜmy siň na wsp·lnŃ przechadzkň po lasach sopockich. WeszliŜmy na punkt 
widokowy z panoramŃ na Hel. Potem szlakiem na ĞysŃ G·rň. StamtŃd do ĂMonciakaò i do domu. 

 

Wsp·lne Nieszpory pozwoliğy jeszcze raz poznaĺ, Ũe jesteŜmy zakonnikami. Zamarte juŨ musiağo jechaĺ, 
aby wr·ciĺ o przyzwoitej porze, a pozostali spoŨyli kolacjň - o ile siğy spoŨywcze pozwoliğy. W koŒcu po-
zostaliŜmy we wğasnym gronie, by lepiej wykorzystaĺ uroczystŃ okazjň. 

o. Bertold DŃbkowski ocd 

 

Duruelo ï 450 lat reformy ï czyli jak Ŝwiňtuje Jubileusz Drzewina 

Kapituğa klasztoru uznağa, Ũe raz na 450 lat moŨna zaszaleĺ ze Ŝwiňtowaniem. Bardzo chcieliŜmy siňgnŃĺ 
do Ŧr·değ naszego charyzmatu. Pobyĺ, pomodliĺ siň w miejscach gdzie wszystko siň rozpoczňğo, gdzie B·g 
Duch świňty dağ swoje nowe tchnienie w zniechňconych braci. StŃd pomysğ by udaĺ siň z pielgrzymkŃ 
najpierw do Duruelo, potem do miejsc zwiŃzanych ze Ŝw. NO Janem od KrzyŨa. 

 
²ǎǇƽƭƴƻǘŀ ǿ ǊŜŦŜƪǘŀǊȊǳ ǿ !ƭōŀ ŘŜ ¢ƻǊƳes 
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Z Drzewiny pojechağ cağy klasztor ï czteroosobowa wsp·lnota. Na ten tydzieŒ domem opiekowağ siň 
zaprzyjaŦniony z nami Ŝwiecki karmelita p. Zbyszek ĞŃkowski OCDS; serdeczna wdziňcznoŜĺ. JuŨ w Ma-
drycie doğŃczyğ do nas o. Leszek JasiŒski OCD. Przyleciağ prosto z Rzymu gdzie teraz studiuje. Leszek byğ 
dla nas i tğumaczem i przewodnikiem, gdyŨ znağ juŨ wiele z tych miejsc do kt·rych mieliŜmy dotrzeĺ. 
Wielka wdziňcznoŜĺ dla niego za cağy ten czas, za trud. A wiňc: 

DzieŒ I. (5. IV) Raniutko o 5 na lotnisko w Poznaniu zawi·zğ nas o Jakub KamiŒski OCD ï wielka 
wdziňcznoŜĺ dla niego, bo po powrocie on nas teŨ odebrağ. Lot do Madrytu, chociaŨ tani, to nam wydağ 
siň bardzo wygodny. OdnaleŦĺ siň na wielkim lotnisku w Madrycie dla braci trochň juŨ zdziczağych w 
lasach drzewiŒskich, byğo mağym wyzwaniem. PoczekaliŜmy z godzinkň na Leszka. Gdy juŨ siň zjawiğ 
ruszyliŜmy do wypoŨyczalni samochod·w! Naprawdň dla kilku osobowej ekipy siň opğaca, jest to najtaŒ-
sze rozwiŃzanie, gdyŨ za bilety dla piňciu os·b pğacilibyŜmy wiňcej. OczywiŜcie jest to przy okazji takŨe o 
wiele wygodniejsze rozwiŃzanie, daje duŨo wiňcej moŨliwoŜci niŨ poruszanie siň zwykğŃ komunikacjŃ. 
Podr·Ũ zajňğa nam ponad dwie godziny. Napatrzeĺ siň nie mogliŜmy na te hiszpaŒskie krajobrazy ï czň-
sto tak r·Ũne od naszej bujnej, tňtniŃcej Ũyciem zieleni.  

Alba de Tormes. Tu zatrzymaliŜmy siň przez pierwsze trzy noce. Przed wyjazdem pisaliŜmy do r·Ũnych 
naszych klasztor·w: braci i si·str, proszŃc by nas przyjňli na kilka dni za darmo. Po prostu ŨebraliŜmy. 
To byğ dla nas waŨny znak w rozeznawaniu czy w og·le jechaĺ. WğaŜnie nasi bracia w Alba okazali siň 
niesamowici: przyjňli nas wspaniale, wytrzymali z nami, nakarmili porzŃdnie; ogromna wdziňcznoŜĺ! 
Prosimy Pana by im wynagrodziğ ten trud. Wieczorem w koŜciele braci odprawiliŜmy Mszň ŜwiňtŃ i po-
szliŜmy na kolacjň: o 21.00! u Hiszpan·w to norma. OczywiŜcie specyfiki hiszpaŒskie, zero herbaty, za 
to flaszka wina. I tak kaŨdego dnia. W koŒcu, po paru dniach niekt·rzy z nas unikali wina a po knajpkach 
szukali herbaty, Ũeby ŨoğŃdek dağ radň. 

 

DzieŒ II. Fontiveros. Dni wyglŃdağy tak, Ũe rano wyjeŨdŨaliŜmy i wracaliŜmy na kolacjň. Plan byğ taki, 
Ũeby w miarň moŨliwoŜci poznawaĺ po kolei miejsca gdzie byğ Jan. Wiňc Fontiveros: tu zamieszkali Gon-
zalo i Catalina, tu rodzŃ siň ich dzieci. Tu umierajŃ Gonzalo i Ludwik, brat Jana. Catalina, wdowa z 
dwoma synami ucieka do wiňkszego miasta gdy Jan ma 6 lat. Fontiveros to mağa wioska piňknie poğo-
Ũona. Mszň ŜwiňtŃ sprawowaliŜmy w koŜciele si·str Karmelitanek trzewiczkowych, kt·ry znajduje siň na 
miejscu gdzie byğ dom rodzinny Ŝw. NO. Mağe spotkanie z jednŃ z si·str i zdumiewajŃce dla nas odkrycie, 
ot·Ũ klasztor Karmelitanek trzewiczkowych byğ w Fontiveros zanim Jan siň urodziğ. A wiňc rodzice Jana 

W Duruelo 
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musieli znaĺ siostry: to przecieŨ mağa wioseczka, jedyny klasztor, niedaleko jedynego koŜcioğa parafial-
nego. A wiňc mağy Jan miŃğ jakŃŜ stycznoŜĺ z Karmelem juŨ w rodzinnej miejscowoŜci. P·Ŧniej nawie-
dziliŜmy koŜci·ğ parafialny, gdzie rodzinŃ co niedzielň chodzili na Mszň. Po drodze z samochodu widzie-
liŜmy jeszcze Arevalo. Po poğudniu: 

Medina del Campo. Tutaj Jan spňdza mğodoŜĺ, tu wstňpuje do Zakonu. My zaczňliŜmy poznawanie Me-
dina od wizyty u naszych si·str bosych, zwiedzenia ich muzeum Teresy od Jezusa. W naszej pielgrzymce 
jak tylko siň dağo uzupeğnialiŜmy miejsca zwiŃzane z Janem pamiŃtkami po Ŝw. NM Teresie. W Medina 
postanowiliŜmy wtargnŃĺ do klauzury si·str, czemu nie bardzo oponowağy, gdyŨ tam znajduje siň gr·b 
mamy Jana, Katariny. Potem zajrzeliŜmy na chwilň do koŜcioğa si·str Augustianek, gdzie Jan wiele lat 
sğuŨyğ do Mszy Ŝwiňtej. ZobaczyliŜmy miejsce po Las Bubas ï szpitalu gdzie tyle lat posğugiwağ ï dorabiağ. 
Dalej odwiedziliŜmy braci bosych w Medina ï ciekawe doŜwiadczenie 

DzieŒ III. DURUELO. Dla Jana to nowy poczŃtek, pierwotne tchnienie Ducha świňtego. Trzeba uczci-
wie powiedzieĺ Ũe wielkie poczŃtki Zakonu byğy w Ăwiosce zabitej dechamiò. śmialiŜmy siň, Ũe podobne 
odludzie mamy w Drzewie. Na miejscu pierwszego klasztoru braci jest teraz wzniesiona mağa kapliczka, 
kluczy do niej strzegŃ siostry bose. Wszystko jest tu bardzo, bardzo skromne. Nieszpory, rozmyŜlanie. 
Nie wiem jak to opisaĺ. Piňkno okolicy. Spok·j gğňboki. świadomoŜĺ historii. Pytania o naszŃ teraŦniej-
szoŜĺ. Naprawdň brak sğ·w: co to za miejsce!! ééé..   éééééé. éééééééé coŜ piňknego. 

DokonaliŜmy teŨ waŨnego dla nas dzieğa: zebraliŜmy okoğo 15 kg kamieni, kt·re wmurujemy w naszŃ 
nowa kaplice i w domki ï ermitaŨe. Przynajmniej tak chcemy mieĺ ğŃcznoŜĺ z poczŃtkiem, z Janem.  

Trzeba tu powiedzieĺ, Ũe br. Zenek odkryğ nowŃ pasjň ï talent. W 7 dni pstryknŃğ 1500 zdjňĺ naszym 
aparatem, a ile Leszka, to juŨ tylko Pan B·g wie. 

Z serca dziňkujemy naszemu Panu, Ũe w roku jubileuszu Reformy dağ nam przeŨyĺ takŃ przygodň. I to 
wsp·lnie. 

Jest to skr·t relacji naszej pielgrzymki, cağoŜĺ jest na stronie www.karmelicibosi.pl  

o. Artur od Ducha świňtego ocd 

 

Narocz ï Msza Ŝwiňta z okazji wspomnienia Ŝw. Jana Pawğa II 
 

 

29 kwietnia w koŜciele Karmelit·w bosych pod wezwaniem Ŝw. Andrzeja Apostoğa w Naroczy Ŝwiňto-
wano uroczyŜcie wspomnienie Ŝw. Jana Pawğa II w 4 rocznicň jego kanonizacji. GoŜciem honorowym 
uroczystoŜci byğ biskup witebski Aleh Butkiewicz, kt·ry z tej okazji przewodniczyğ mszy Ŝwiňtej. 

http://www.karmelicibosi.pl/
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Podobne uroczystoŜci odbywajŃ siň w Naroczy od kilku lat, a coroczne Ŝwiňtowanie nacechowane jest 
swoim szczeg·lnym Ăsmakiemò ï wypiekami miejscowych gospodyŒ, uczestniczŃcych w konkursie Ăpa-
pieskich ciastekò. Ale sğodkoŜci to nie jedyna atrakcja uroczystoŜci. Jasny wiosenny dzieŒ jeszcze bardziej 
rozpromieniğ radoŜciŃ emocjonalny wystňp zespoğu folklorystycznego Postawskiej Szkoğy Sztuki im. An-
toniego Tyzenhausa ĂPojezierzeò. 

Biskup Aleh, pochodzŃcy r·wnieŨ z pojezierza bğňkitnookiej Brasğawszczyzny, po raz pierwszy celebro-
wağ mszň ŜwiňtŃ w naroczaŒskiej ŜwiŃtyni, zbudowanej nieopodal najwiňkszego jeziora Biağorusi. Hie-
rarcha wyznağ, Ũe czuje siň rzeczywiŜcie jak Ăprymicjantò,  a takŨe wyraziğ zachwyt piňknem obrazu Matki 
BoŨej, kt·ry przypomniağ mu jego rodzinne oblicze Matki BoŨej Kr·lowej Jezior.  

SwojŃ homilia biskup Aleh skoncentrowağ wok·ğ tematu ŜwiňtoŜci jako powoğania kaŨdego chrzeŜcija-
nina, przeŨywane w codziennoŜci. ĂPowoğanie do ŜwiňtoŜci ï m·wiğ biskup ï to powoğanie do szczňŜcia, 
kt·re moŨna osiŃgnŃĺ jedynie na drodze walki z wadami i zdobywania cn·t wiary, nadziei i miğoŜciò. 
Hierarcha nie przemilczağ bolesnych problem·w spoğeczeŒstwa biağoruskiego: alkoholizmu i samo-
b·jstw, upatrujŃc ich przyczynň w gğňbokim rozczarowaniu i niezadowoleniu z Ũycia, co ze swej strony 
jest spowodowane kryzysem prawdziwych wartoŜci i brakiem duchowych punkt·w odniesienia, o kt·-
rych Ŝwiňty Jan Paweğ II Ŝwiadczyğ zar·wno swoim nauczaniem, osobistym przykğadem Ũycia oraz cier-
pieniem. 

Na zakoŒczenie mszy Ŝwiňtej tw·rczynie wypiek·w oraz ich mali pomocnicy, a takŨe uczestnicy dzieciň-
cego konkursu rysunk·w na temat ĂWymagajcie od siebie, nawet, jeŜli inni od was niczego nie wyma-
gajŃò, otrzymali z rŃk Biskupa specjalne dyplomy. UroczystoŜĺ zakoŒczyğo uszanowanie relikwii  Ŝwiň-
tego Jana Pawğa II, kt·re ze czciŃ sŃ przechowywane w koŜciele naroczaŒskim.  

Za: catholic.by (tğum. O. Arkadiusz Kulacha) 
 
 
 

Nowicjat w kwietniu  

SzczňŜĺ BoŨe wszystkim Czytelnikom! Kolejny raz chcemy siň z Wami podzieliĺ tym, co dzieje siň w no-
wicjacie, w Zamartem. GorŃco zapraszamy do lektury. 

świňtowaniem Zmartwychwstania PaŒskiego zakoŒczyğ siň ponad p·ğroczny okres postu zakonnego. Co 
to oznacza dla nas? Przede wszystkim to, Ũe do codziennego planu wr·ciğa wieczorna rekreacja, a wiňc 
dodatkowy moment w ciŃgu dnia, kiedy Ŝmiağo odkğadamy na bok ciszň i milczenie. Jest to dla nas czas 
na rozmowň, spacer, wsp·lne sğuchanie muzyki, ukğadanie puzzli, grň strategicznŃé po prostu i przede 
wszystkim przebywanie ze sobŃ. Nowy okres poŜwiŃteczny spowodowağ teŨ nowy podziağ stağych obo-
wiŃzk·w, kt·rego dokonağ o. Magister, np. br. Paweğ przejŃğ opiekň nad celami goŜcinnymi, wyznacza 
teraz obowiŃzki tygodniowe we wsp·lnocie (np. w ch·rze czy kuchni) oraz nadal oprowadza pielgrzym·w 
i goŜci po naszym Sanktuarium Matki BoŨej Szkaplerznej. Z kolei br. Bartosz wciŃŨ opiekuje siň klasz-
tornym piecem, objŃğ funkcjň nowicjackiego prokuratora, co oznacza, Ũe ma pod swojŃ opiekŃé sğodycze, 
a takŨe wylewa si·dme poty nad kartami nowicjackiej kroniki (zaŜ artykuğy do Karmelu-Info piszemy 
tak jak do tej pory, czyli na zmianň).  

TydzieŒ po Niedzieli Zmartwychwstania PaŒskiego, w Niedzielň BoŨego Miğosierdzia, byliŜmy odpowie-
dzialni za animowanie Ăgodziny miğosierdziaò w naszym koŜciele. GodzinnŃ adoracjň NajŜwiňtszego Sa-
kramentu podzieliliŜmy na trzy czňŜci: wsğuchiwanie siň w teksty z Dzienniczka Ŝw. s. Faustyny, indywi-
dualnŃ modlitwň w ciszy i wsp·lnotowŃ modlitwň tekstami Nieszpor·w. 

Po Wielkanocy pojawiğy siň r·wnieŨ zmiany w organizacji naszej codziennej pracy oraz wtorkowych, po-
poğudniowych rekreacji; tym razem wiňkszy wpğyw miağ na to stanowczy atak wiosny niŨ okres litur-
giczny. Co do pracy ð coraz czňŜciej opuszczamy mury klasztoru, by pracowaĺ w ogrodzie. Po zimowym 
odpoczynku ğopaty, grabie, taczka i inni nasi starzy znajomi zn·w muszŃ przywyknŃĺ do hardych ruch·w 
i naszego towarzystwa. Na szczňŜcie zbytnio nie protestujŃ (bo i nie majŃ innego wyjŜcia) i wsp·ğpraca 
ukğada siň p·ki co pomyŜlnie. JeŜli chodzi o wtorki ð wyciŃgnňliŜmy z piwnicy rowery, co znacznie zwiňk-
szyğo zasiňg naszych rekreacyjnych wypraw. Na inauguracjň sezonu rowerowego br. Paweğ poprowadziğ 
nas (naszŃ dw·jkň i o. Zbigniewa, Socjusza) do koŜcioğa p.w. Niepokalanego Serca Maryi w Silnie (tu 
warto dodaĺ, iŨ autor trasy nosi taki sam predykat). Debiutowa trasa wyniosğa ð nie bagatela! ð okoğo 
50 km. Sezon rowerowy zdecydowanie rozpoczňty. J 
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15 kwietnia w naszym Sanktuarium w Zamartem miağo miejsce rozpoczňcie innego sezonu ð tym ra-
zemé motocyklowego. W wydarzeniu wziňğo udziağ ponad 200 uczestnik·w. MotocykliŜci spotkali siň w 
samo poğudnie na Eucharystii w naszym koŜciele, a nastňpnie przejechali na rynek w pobliskich Chojni-
cach, gdzie o. Krzysztof Jank poŜwiňciğ pojazdy. Karmel reprezentowali ojciec Krzysztof, brat Grzegorz z 
Poznania, bracia nowicjusze z ojcem socjuszem.  

 

Tegoroczny rok jest rokiem Ŝw. J·zefa Kaliskiego. Z tej okazji wziňliŜmy udziağ w autokarowej piel-
grzymce parafialnej do sanktuarium owego świňtego w Kaliszu. W drodze powrotnej zatrzymaliŜmy siň 
w Licheniu. Podczas wyjazdu mieliŜmy moŨliwoŜĺ poznania bliŨej wielu z naszych parafian, kt·rych do 
tej pory znaliŜmy tylko Ăz widzeniaò z niedzielnej Mszy Ŝw. Na co dzieŒ Ũyjemy bowiem rytmem nowi-
cjackim i pomimo wielu miesiňcy spňdzonych w parafii nie byğo zbyt wielu okazji, by osobiŜcie poznaĺ 
jej mieszkaŒc·w. 

MiesiŃc kwiecieŒ zakoŒczyliŜmy dniem pustyni, spňdzajŃc go sam na sam z Panem.  

Serdecznie wszystkich pozdrawiamy i polecamy siň Waszej modlitwie. Z Panem Bogiem! 

Br. nowicjusz 

 
 

Postulanci biorŃ udziağ w nagraniach chorağ·w 

W dniach 23 ï 27 kwietnia czterech braci postulant·w: Jacek, Hubert, Arnas i Marek wraz z ojcem Ma-
gistrem ï J·zefem, pojechağo do Czernej na nagrania pğyty z chorağami o Ŝw. Janie od KrzyŨa. Razem z 
braĺmi z naszej Prowincji (br. Kamilem, o. Tomaszem Rydzewskim, o. Mateuszem Filipowskim i o. Mi-
chağem ŧelechowskim) i  braĺmi z Prowincji Krakowskiej pod dyrygenturŃ pani Ewy Domagağy realizo-
waliŜmy wsp·lne dzieğo, kt·rego koordynatorem i managerem jest o. Mariusz W·jtowicz. 

Pğyta z chorağami o Ŝw. Janie od KrzyŨa jest uczczeniem naszego Ŝwiňtego Ojca i 450 lat Reformy Zakonu 
Karmelit·w Bosych. Chorağ gregoriaŒski moŨe byĺ dla nas wspaniağŃ modlitwŃ medytacyjnŃ, kt·ra 

Nowicjusze z o. Socjuszem Zbigniewem 
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wprowadza w kontemplacjň. Ufamy, Ũe nagrane przez nas chorağy pozwolŃ kaŨdemu sğuchajŃcemu sta-
waĺ w obecnoŜci Tego, o kt·rym wiemy, Ũe nas kocha. Dzieğo to, pomimo ogromnego trudu, z kt·rym siň 
wiŃzağo, pozwoliğo nam nade wszystko na stworzenie piňknej wsp·lnoty jednego serca i jednego ducha. 
Pğyta ukaŨe siň jesieniŃ. Pozdrawiamy!  

 

Post. Marek Szağkiewicz 
 
 
 

 

 
 
 

 
 
Eğk: Annuntiamus vobis gaudium magnum ï nasz Klasztor erygowany!  

ĂOto jest dzieŒ, kt·ry dağ nam 
Panò ŜpiewağyŜmy radoŜnie 26 
kwietnia 2018 roku  - w dniu uro-
czystego erygowania eğckiego 
klasztoru. Od miesiŃca radowağy-
Ŝmy siň tŃ wielkŃ chwilŃ, gdyŨ wy-
czekiwana wiadomoŜĺ dotarğa do 
nas z Rzymu via Ğasin - dokğadnie 
26 marca. OczywiŜcie powitağy-
Ŝmy jŃ potňŨnŃ eksplozjŃ radoŜci i 
szybko udağyŜmy siň do ch·ru, by 
odŜpiewaĺ ze wzruszeniem uro-
czyste Te Deum i podziňkowaĺ 
Dobremu Bogu za tň ogromnŃ i 
upragnionŃ ğaskň.  

W ciŃgu dğugich 14 lat oczekiwania na erygowanie klasztoru na naszej fundacji wydarzyğo siň wiele dobra. 
Oto kilka waŨnych moment·w z historii, kt·re zostağy przypomniane w dniu uroczystoŜci: 

       PROWINCJA - SIOSTRY  


